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1 Godkjenning av innkalling og sakliste 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Møtedeltakerne 
Vi startet med opprop der alle deltakerne presenterte seg. 
Deltakerlista 

- Hilde Håland sitt fly var forsinket, og hun sluttet seg til møtet ca 08:30 
- Gunnar Klemetsdal meldte forfall dagen før møtet, og det var da for seint å kalle inn 

vararepresentanten 
  
Innkallingen 
Innkallingen til møtet ble sendt ut 28.01.2023. 
 
Saksmappa 

• Saksmappa (versjon 1) ble sendt ut til Avlsrådets medlemmer, væreringene, fylkeslaga og 
styret i NSG mandag 20. mars 

• Liste over sakene som skal behandles ble lagt ut på NSG sin web mandag 20. mars 

• Oppdatert saksmappe (versjon 2) ble delt ut på møtet 
Viktige endringer fra versjon 1: 

o Sak 10.3: Oppdatert med forslag til vektlegging fra sjeviotringene. 
o Sak 11: Lagt inn kjøreplanen for 2023 
o Sak 12.4.3: Oppdatert med innspill fra Interesselaget for farga spæl  
o Sak 16: Ull i indeksberegningene: Tatt inn saksutredningen 
o Sak 19.1: Oppdatert med innspill fra ring 30 Hedmark 
o Sak 19.1: Oppdatert med innspill fra ring 41 Oppland 
o Sak 19.2: Oppdatert med innspill fra ring 107 Aust-Agder 

 
Instruksen for Avlsrådet for sau angir at saksmappa skal sendes ut minst 7 dager før møtet. Per Johan 
Lyse ønsket at mappa sendes ut 10-14 dager før møtet, slik at det ble bedre tid til å diskutere sakene i 
væreringene og avlsutvalgene. 
 
Avlssjefen ba om at møter om avlsrådssakene ble planlagt så nært opp til Avlsrådsmøtet som praktisk 
mulig. 
 
Eventuelt 
Neste møte i Avlsrådet ble ført opp som sak under Eventuelt 
 

Vedtak: 
Innkallingen og saklista godkjennes. 

2 Referat fra møtet i Avlsrådet 21.12.2022 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Referatet ble sendt til godkjenning til Avlsrådets medlemmer 8. januar. Ingen av medlemmene hadde 
merknader til referatet. 
 
Styret i NSG har gjennomgått referatet uten merknader. 
 
Referatet er endelig og publisert på www.nsg.no > Sau > Avlsrådet for sau 
Klikk her for å laste ned referatet som pdf-fil. 
 

Vedtak: 
Referatet fra møtet 21. desember 2022, publisert på NSG sin web, er godkjent og endelig. 
  

http://www.nsg.no/
https://www.nsg.no/getfile.php/13176346-1677548216/_NSG-PDF-filer/Sau/M%C3%B8tereferat%20Avlsr%C3%A5det%20for%20sau/2022/Avlsr%C3%A5dsm%C3%B8te%2021-12-2022%20-%20endelig%20referat.pdf
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3 Instruks for arbeidet i Avlsrådet for sau i NSG 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Styret i NSG har vedtatt ny instruks for alle rådene i NSG, gjeldende fra 1. januar 2023. Instruksen 
skal gjøres kjent for Avlsrådets medlemmer. Du finner den på NSGs hjemmesider: 
www.nsg.no > Om NSG > Tillitsvalgte > Instruks for sentrale råd i NSG. 
 
Instruksen starter med en felles del for alle råd, og så en spesifikk del for hvert råd.  
Her er noen punkter som Avlsrådet må være klar over:  
 
Fra den generelle delen av instruksen, felles for alle råd. 

• Funksjonstid 
o Alle rådsrepresentanter velges/oppnevnes for ett år om gangen (følger kalenderåret). 
o Rådsmedlemmene kan sitte inntil 5 år.  

▪ Antall år i rådet telles fra og med 2023, og tar ikke hensyn til tidligere 
funksjonstid. 

▪ Funksjonstid gjelder ikke de eksternt valgte medlemmene.  
I Avlsrådet for sau gjelder dette medlemmet fra Nortura, KLF og NMBU. 

o Styret i NSG oppnevner leder i rådene.  
Leder kan sitte i inntil 5 år, uavhengig av tidligere funksjonstid i rådet. 

• Mandat 
o Rådene må følge de retningslinjene som er fastsatt i denne generelle instruksen. 
o Styret i NSG skal fremme saker for rådene, eller rådene kan selv ta initiativ til saker 

innenfor budsjettmessige godkjente rammer. 
o Oppgavene skal generelt gå ut på å vurdere alternativ og gi faglige og begrunnede 

råd til styret og administrasjonen innenfor det enkelte råd sine kompetanseområder. 

• Representasjon 
o Rådsmedlem oppnevnt av en region skal sørge for dialog med regionen 

vedkommende representerer.  
o Alle råd skal i utgangspunktet ha et medlem fra styret i NSG. Styrets medlem har et 

særlig ansvar for å påse at styrets interesser er ivaretatt. 
o Styreleder og generalsekretær har møterett og talerett i alle sentrale råd. 

• Avstemming i Avlsrådet 
o Eksterne medlemmer i råd/utvalg har kun talerett og forslagsrett, ikke stemmerett.  

I Avlsrådet for sau gjelder dette medlemmene fra Nortura, KLF og NMBU 
o Ved avstemming i rådene har lederen dobbeltstemme ved likt stemmetall. 

• Årsplan 
o Råd og utvalg skal utarbeide årlige planer med arbeidsoppgaver og budsjett for 

kommende år. Årsplanen godkjennes av styret i NSG og skal være lagt fram for styret 
innen 15. februar.  

o Årsplanen skal vise til aktiviteter som skal dekke arbeidsoppgavene gitt i instruksen. 

• Budsjett 
o Administrasjonen utarbeider budsjett for avlsavdelingen. Avlsrådet for sau og 

Fagrådet for geit gjøres kjent med ferdig budsjett og lager plan ut ifra dette. 

• Særlig viktige saker 
o Saker med særlig viktighet for organisasjonen skal behandles i styret i NSG. Rådets 

oppgave i slike saker er å fremlegge sin faglige vurdering for styret. Dette gjelder 
saker av prinsipiell karakter, saker med stor politisk innvirkning på organisasjonen og 
saker med økonomiske konsekvenser for organisasjonen. Dette er saker styret kan 
høre i organisasjonen.  

o Andre saker som høres direkte fra rådene skal til fylkeslagene med kopi til styret. 

• Innkalling til møte i rådet 
o Innkalling skal sendes råd/utvalg med varamedlemmer, og legges også ut på NSG 

sine hjemmesider senest innen ei uke før fastsatt møte 

• Referat fra møte i rådet 
o Referat skal være sendt til rådsmedlemmene innen 10 virkedager etter møtet.  
o Rådet har 5 virkedager på å godkjenne referatet.  

http://www.nsg.no/
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o Referat godkjent av rådet legges videre fram for styret i NSG til uttale (frist 6 
virkedager) før det blir endelig godkjent, senest 21 dager etter møtet. Saksframstilling 
skal følge referatet som legges fram for styret.  

o Etter endelig godkjenning av referat sendes disse ut til fylkeslagene og legges ut på 
NSG sine hjemmesider. 

 
Spesielt for Avlsrådet for sau 

• Formål 
o Avlsrådet for sau skal gi råd til styret i NSG og initiere faglige spørsmål innen avl, 

avlsmetoder og avlsfaglig utvikling på sau. 

• Arbeidsområder/oppgaver 
o Utarbeide og foreslå strategisk plan for avl (avlsplan) 
o Vurdere egenskaper i avl og prioritere vektleggingen av disse 
o Vurdere og anbefale metode for å sikre avlsfremgang, f.eks. genomisk seleksjon m.m. 
o Ivareta dyrevelferd i avlsarbeidet 
o Ivareta smittevern i avlsarbeidet 
o Faglig kontakt med raselag 
o Gjennomgang av regelverk til kåring 
o Gjennomgang av regelverk for ringene 
o Oppfølging av ringene 
o Kontakt med regioner 

▪ Sakslista til avlsrådet legges frem slik at regionsrepresentantene kan hente 
innspill fra egen region 

▪ Innspill fra region skal tas opp til behandling i Avlsrådet for sau 
o Jobbe med forståelse for avl i, og kunnskapsformidling til, bredden av organisasjonen 

for å sikre minst mulig avlsmessig etterslep. 

• Medlemmer i Avlsrådet (11 medlemmer - ingen endring) 
o Leder oppnevnt av styret i NSG 
o Medlem fra styret i NSG 
o 6 regionrepresentanter 
o 3 eksterne (Nortura, KLF og NMBU) – har ikke stemmerett 

 
Instruksen ble grundig gjennomgått på møtet. 
 
Semin har vært en del av Avlsrådets oppgaver etter at seminselskapet NSG Semin AS ble fusjonert 
inn i NSG. Avlssjefen ønsket at semin tas med som et arbeidsområde, både i formålet for rådet og 
som en konkret oppgave. Dette vil bli tatt inn ved neste revisjon av instruksen. 
 
Det nye medlemmet fra styret i NSG, Åshild Våge, orienterte om hva hun så som sine viktigste 
oppgaver i Avlsrådet. Hun vil sikre at styret blir informert om og eventuelt tar opp til styrebehandling 
saker av prinsipiell karakter, saker med stor politisk innvirkning på organisasjonen og saker med 
økonomiske konsekvenser for organisasjonen. 
 
Praksis framover vil være at  

- Saklista (uten utredninger og forslag til vedtak) legges ut på nettet og oversendes 
fylkeslagene og raselagene. 

- Hele saksmappa med saksutredninger og forslag til vedtak sendes på e-post til medlemmene 
og vara-medlemmene i Avlsrådet, og til tillitsvalgte i væreringene.  

 
Saksmappa skal ikke publiseres på Internett, for da vil den bli plukket opp av søkemotorene (Google 
osv) og informasjonen blir liggende til evig tid. Det er uheldig hvis «arbeidsinformasjon» til møtet blir 
liggende. Det er det godkjente referatet som gir endelig informasjon om sakene og vedtakene. 
 

Vedtak: 
Instruksen for Avlsrådet for sau ble grundig gjennomgått og tatt til orientering. 
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4 Valg av nestleder i Avlsrådet for sau 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Vi har tradisjonelt valgt en nestleder i Avlsrådet for sau. Jeg finner ingen ting om nestleder i den nye 
instruksen, så det er opp til rådet hvordan vi gjør dette. 
 
Medlemmene i Avlsrådet var enige om at det kunne være greit å velge en nestleder. 
 
Det ble fremmet 2 kandidater, og det ble holdt skriftlig avstemming med følgende resultat: 

- Per Johan Lyse:  2 stemmer 
- Tom Idar Kvam: 4 stemmer 
- Blank:   2 stemmer 

 
Vedtak: 

Tom Idar Kvam er nestleder i Avlsrådet for sau i 2023.  

5 Regnskap og budsjett for Avlsavdelingen 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 

5.1 Regnskap for 2022 
Regnskapet for 2022 er avsluttet og godkjent i Årsmøtet 15.-16. mars 2023. 
 
Totalregnskapet for NSG har samlede inntekter på 42.357.000 kr. Årsresultatet ble et underskudd på 
3.186.000 kr som dekkes opp av oppsparte midler (egenkapitalen). 
 
NSG sitt regnskap fordeles på to store hovedområder, som så igjen brytes ned på underområder 

• «Organisasjonen» - 36 % av omsetningen 

• «Avlsavdelingen» - 64 % av omsetningen 
o Klima 
o Avl og semin på sau 
o Avl og semin på geit 

 
For hele Avlsavdelingen ser det slik ut, sammenholdt med regnskapet for 2021 og budsjettet for 
2022 (beløpene er oppgitt i hele 1000 kr). 

 
 
Underskuddet for hele Avlsavdelingen ble 789.000 kr., mye bedre enn budsjettert. Forbedringen 
skyldes både økte inntekter (særlig semin på sau med flere solgte doser og høyere dosepris), og 
lavere kostnader (spesielt gentestingskostnadene til AgResearch pga. sterkere kronekurs). 
 

Regnskap

2021

Regnskap

2022

Budsjett

2022

Diff 2022 

Regn.-Bud

	SUM DRIFTSINNTEKTER 23 291 26 951 26 243 708

	Sum VAREKOSTNAD -8 734 -9 527 -9 558 31

	Sum LØNNSKOSTNAD -8 571 -9 182 -9 427 245

	Sum AVSKRIVING PÅ VARIGE DRIFTS. -502 -502 -501 - 1

	Sum ANNEN DRIFTSKOSTNAD -7 635 -8 553 -9 913 1 360

	SUM DRIFTSKOSTNADER -25 442 -27 763 -29 399 1 636

	Sum DRIFTSRESULTAT -2 150 -811 -3 156 2 345

	Sum ÅRSRESULTAT -2 127 -789 -3 131 2 342
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Resultatet for 2022 fordelt på de tre underområdene: 

• Klima:   + 352.000 kr (overskudd) 

• Sau:  - 842.000 kr (underskudd) 

• Geit:  - 322.000 kr (underskudd) 
 
Vi må være oppmerksomme på at underskuddet i 2022 er redusert med 1 million kroner pga 
overføringen fra Organisasjonen til Avlsavdelingen for å støtte arbeidet med Klima. Det er forklaringen 
på at Klima går overskudd. 
 
Klima er del av regnskapet for sau, slik at underskuddet for de to til sammen er 490.000 kr. 
 
Ved utgangen av 2022 er de to avlsfondene på henholdsvis: 

• Sau: 5.965.000 kr 

• Geit: 2.269.000 kr 
 
Forslag til vedtak: 

Regnskapet for Avlsavdelingen for 2022 tas til orientering. 

5.2 Budsjett for 2023 
 
Avlsavdelingens budsjett ble godkjent i Årsmøtet, i samsvar med styrets framlegg til budsjett. 
 

 
 
Følgende informasjon fulgte med til budsjettbehandlingen i årsmøtet. 

• Klima – underskudd på 267.000 kr 

o Ingen metanmålinger i 2023 

o Inntekt: Sluttbidraget fra SMARTER-prosjektet (Metanmålingene) 

o Kostnadene 

▪ Lønn til ansatte i Avlsavdelingen: Publisering, foredrag osv 

▪ Avskrivning på Metanmåleren 

▪ Andre driftskostnader: Et «overskudd» på 417.000 fordi det overføres 

500.000 fra Organisasjonen i 2024. 

  

AVLSAVDELINGEN BUDSJETT 2023 (i 1000 kr) 28.02.2023

Klima 

1200..1299

Sau 

1300..1399

Geit 

1400..1499

Samlet 

AVLSAVD.

Salgsinntekt 0 12 016 790 12 806

Tilskudd 200 8 727 3 445 12 372

SUM DRIFTSINNTEKTER 200 20 743 4 235 25 178

Varekostnad 0 7 018 398 7 416

Lønnskostnad 441 6 663 2 501 9 605

Avskriving 443 44 15 502

Annen driftskostnad -417 6 284 1 516 7 383

SUM DRIFTSKOSTNADER 467 20 009 4 430 24 906

DRIFTSRESULTAT -267 734 -195 272

Annen rente/finansinntekt 0 17 6 23

SUM RENTEINNT/KOSTNAD 0 17 6 23

ÅRSRESULTAT -267 768 -183 318
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• Saueavl – overskudd på 751.000 kr 

o Semininntektene:  

▪ Betaling for leie av sæddunk igjen, 500.000 kr 

▪ 29.000 sæddoser, ingen økning i dosepris 

o Gentester: 6700 betalte prøver (hovedsakelig ringene). Pris: 330 kr 

o Kåringsavgift til NSG: 25 kr per dyr → 200.000 kr 

o Varekostnad: 

▪ Væreringene: Ned fra 4 til 3 mill. kr i tilskudd til avkomsgransking 

▪ Væreringene: Ingen subsidiering av gentestingen 

▪ Gentesting: 10.260 prøver 

Vi ser at «Sau» og «Klima» til sammen er budsjettert med et overskudd på 501.000 kr. I dette beløpet 
ligger en siste overføring fra Organisasjonen til Avlsavdeling for klimasatsingen med klimabilen på 
500.000 kr. Uten denne overføringen hadde budsjettet for «Sau» og «Klima» gått i null i 2023. 
 
Tom Idar Kvam foreslo at seminprisene skulle øke i takt med konsumprisindeksen framover. 
 
Avlssjefen sa seg enig i prinsippet. Ettersom budsjettet for 2023 er vedtatt av årsmøtet i NSG, kan 
prinsippet innføres først fra 2024. Vi bør også se seminprisene i sammenheng med støtten 
væreringene får, da væreringene står for 2/3 av de kjøpte sæddosene. 
 
Årsmøtet i NSG har vedtatt at NSG skal legge fram et utkast til budsjett 2024 til representantskapet 
høsten 2023 som går i balanse (ikke noe underskudd). Dette gjelder hele NSG, og et underskudd i 
Avlsavdelingen må da kompenseres med et tilsvarende overskudd i «Organisasjonen». 
 
Avlssjefens forslag er at vi utarbeider et foreløpig driftsbudsjett for hele Avlsavdelingen som går i 
balanse (null-budsjett). Budsjettet brytes ned på de 3 områdene «Klima», «Sau» og «Geit».  
 
På «Geit» er det svært vanskelig å få til det driftsbudsjett i null, da de fleste innsparinger er tatt 
allerede. Et underskudd på «Geit» må da kompenseres av et tilsvarende overskudd på de to andre 
områdene. 
 
Et null-budsjett vil ikke gi plass for nye satsinger og utviklingsprosjekter. I budsjettprosessen vil vi 
utrede hva et mastittprosjekt og/eller et jur-og-speneprosjekt på sau vil koste, og foreslå at dette 
dekkes opp av avlsfondet for sau som er oppspart for å bli brukt til utviklingsformål. 
 

Vedtak: 
Budsjettet for Avlsavdelingen for 2023 tas til orientering. 

6 Søyevekt – ny egenskap hos NKS i 2023 
 
Saksbehandler: Inger Anne Boman 
 
Avlsmålet vårt bør være: Et rasktvoksende lam som ikke blir så stor som voksen søye 
 
I sak 44/2022 ble Avlsrådet for sau informert om resultatet av statistisk analyse av søyevekter veid 
høsten 2021 og vinteren 2022. Registreringsbesetningene fikk med bakgrunn i disse funnene i 
oppgave å veie søyene i januar eller februar 2023, senest 8 uker før lamminga starter for å hindre 
effekt av kullstørrelse på vekta. 
 
Nå i mars 2023 er det mange NKS-søyer som er veid på vinteren to påfølgende år. Dermed er det 
mulig å regne på den genetiske sammenhengen mellom vekta de samme søyene har ulike år. Det er 
også noen få som har veid søyene sine etter nyttår i mange år nå. 
 
Et nytt datasett ble satt sammen av NKS-søyer født i værering i 2015 eller seinere og søyevekter fra 
og med 2018. Vekta skulle være fra januar, februar eller mars. Søya skulle være maksimalt 100 dager 
drektig, beregnet ut fra siste registrerte paring. Vekter som var mer enn tre standardavvik fra snittet for 
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årsklassen ble forkastet. Til slutt ble fødselsvekta trukket fra, slik at vi har en tilvekst fra fødsel – 
tilsvarende som vi gjør for vårvekt og høstvekt ved beregning av indekser. Høstvekt for alle lam i flokk-
året søyene tilhører ble også inkludert i datasettet, fordi søyene delvis blir selektert på grunnlag av 
egen høstvekt som lam. 
 
Egenskapen Søyevekt_1 er basert på veiing i januar-mars året etter at søya er født, altså det året hun 
kommer til å fylle 1 år. Egenskapen Søyevekt_2 er vekta når søya nærmer seg 2 år osv, Til sammen 
fire slike egenskaper ble analysert sammen med høstvekt som lam. Det var et problem med å 
analysere alle egenskapene i en felles analyse, derfor ble høstvekt som lam analysert sammen med to 
av søyevektegenskapene om gangen. Ved å bytte på hvilke søyevektegenskaper som ble med i 
analysen, ble alle kombinasjoner regnet på. Første beregning inneholdt egenskapene høstvekt, 
søyevekt_1 og søyevekt_2, neste inneholdt høstvekt, søyevekt_1 og søyevekt_3 osv. Søyevekt ble 
korrigert for flokk-år og drektighetsdag (30-100 dager). For søyevekt_1 og søyevekt_2 ble det i tillegg 
korrigert for alder i dager og kullstørrelsen de selv vokste opp med som lam. Antall vekter for de ulike 
egenskapene er gitt i Tabell 1. Slektskapsfila inneholdt 233 532 dyr. 
 
Tabell 1. Antall vekter brukt i den genetiske analysen 

 Høstvekt Søyevekt_1 Søyevekt_2 Søyevekt_3 Søyevekt_4 

Høstvekt 148 444     

Søyevekt_1 8 122 8 122    

Søyevekt_2 7 507  2 453 7 507   

Søyevekt_3 5 518 392 2 036 5 713  

Søyevekt_4 3 521 276 374 1 457 3 664 

 
Fordi registreringsbesetningene har vært pålagt å veie søyene i fjor og i år, er det mange søyer som er 
veid to påfølgende år. I Tabell 1 kan dere se at det er 3 664 søyer som har søyevekt_4. Av disse er 
det 1 457 som også har søyevekt_3. Men det er bare 374 som både har søyevekt_2 og søyevekt_4. 
Det er ikke alle søyene som har en godkjent høstvekt i indeksberegningen. Den vanligste årsaken til 
dette er at søya har vært kopplam eller blitt vent fra. 
 
Korrigeringen for alder ble på 181 gram per dag for åringene og 83 gram per dag for toåringene. 
Burdkorrigeringene var nokså små og feilen knyttet til estimatene var relativt store. 
 
Arvegraden for søyevekter er ca 0,5 (se Tabell 2) og betydelig høyere enn for høstvekt som lam (i 
dette materialet 0,16). 
 
Tabell 2. Genetisk analyse av søyevekter med høstvekt. Arvegrad på diagonalen og genetisk 
korrelasjon under diagonalen. Standardfeil på estimatet i parentes. 

 Høstvekt Søyevekt_1 Søyevekt_2 Søyevekt_3 Søyevekt_4 

Høstvekt 0,16 (0,01)     

Søyevekt_1 0,56 (0,04) 0,47 (0,03)    

Søyevekt_2 0,62 (0,04) 0,91 (0,03) 0,48 (0,03)   

Søyevekt_3 0,67 (0,04) 0,83 (0,04) 0,98 (0,02) 0,52 (0,04)  

Søyevekt_4 0,56 (0,06) 0,79 (0,05) 0,94 (0,04) 0,98 (0,02)* 0,46 (0,05) 

*Analysen konvergerte ikke, trolig fordi korrelasjonen er så høy 

 
Den genetiske korrelasjonen mellom søyevektene og høstvekt er ca 0,6 (se Tabell 2). Det betyr at 
høstvekt som lam og vekt senere i livet er litt forskjellige egenskaper genetisk sett. De genetiske 
korrelasjonene mellom søyevektene er svært høye og viser at vi kan anse søyevekter ved ulik alder 
som gjentatte observasjoner av samme egenskap. 
 
Figur 1 viser to plot av 940 granska værer født i 2021. Disse værene er født eller brukt i flokker som 
har veid søyer og fikk beregnet avlsverdi for søyevekter i analysen som er gjort her.  
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Figur 1. Sammenheng mellom avlsverdi for høstvekt for alle granska 2021-værer i datasettet og 
søyevekt. Plottet til venstre er mot søyevekt_1 (første vinter) og plottet til høyre er mot søyevekt_2 
(snart 2 år). 
 
Når tilvekstevnen som lam (høstvekta) øker, vil søyevekta også å øke. Den rette linja som er lagt 
gjennom punktsvermen viser den statistiske sammenhengen mellom høstvekt og henholdsvis 
søyevekt_1 og søyevekt_2. Når avlsverdien for høstvekt øker med 1 kg, øker avlsverdien for 
søyevekt_1 med ca 1,3 kg og for søyevekt_2 med ca 1,6 kg. 
 
Punktsvermen viser oss at det er variasjon i hvor mye søyevekta øker, men variasjonen er dessverre 
liten. Dette er som forventet når vi har regnet ut at den genetiske korrelasjonen mellom høstvekt og 
søyevekt er ca 0,6.(Tabell 2). Så lenge vi prioriterer høy tilvekst på lam i avlsarbeidet blir det (svært) 
vanskelig få frosset, eller aller helst redusert, søyevekta. 
 
Indeksberegning for søyevekt? 
Jeg foreslår å etablere en ny delindeks for søyevekt. Den statistiske modellen bør forenkles i forhold til 
arbeidet som er beskrevet over. Ved å veie tidlig nok i drektigheten, er det ikke nødvendig å korrigere 
for drektighetsdag. Den genetiske korrelasjonen er så høy mellom søyevektene at det egner seg for å 
skifte til en gjentaksmodell. Det gjenstår å beregne genetiske sammenhenger til de andre 
slaktelamsegenskapene i avlsmålet utover høstvekt. 
 
Lav avlsverdi for søyevekt = Høy indeks for søyevekt 
Avlsrådet drøftet om en høy avlsverdi for søyevekt (genetisk tung søye) skulle presenteres som høy 
eller lav indeks. Det var enighet om at så lenge ei lettere søye er det vi ønsker, skal genetisk lette 
søyer få en høy indeks. 
 

Vedtak: 

• Søyevekt tas inn som ny egenskap i indeksberegningene for NKS fra 2023 

• Søyer med lav avlsverdi for søyevekt (genetisk lette søyer) skal få høy indeks, mens genetisk 
tunge søyer skal få lav indeks 

• Indeksen publiseres for NKS-værer, søyer og lam på lik linje med de andre egenskapene 

• Indeksen for søyevekt vektlegges ikke i O-indeksen i 2023 
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7 Status for registreringsbesetningene på NKS 
 
Saksbehandlere: Thor Blichfeldt, Jette Jakobsen og Martin Opheim Gløersen 
 
Vi har inngått avtale med 181 NKS-besetninger om å være registreringsbesetninger, og av disse er 
det 175 som fortsatt ønsker å delta. De 6 som har gått ut, har enten sluttet med sau, meldt seg ut av 
væreringen eller funnet ut at registreringsarbeidet blir for omfattende. 
 
Alle registreringsbesetningene har utnyttet gratiskvoten for søyeprøver, enten ved å ta prøvene i 2022 
eller ved å konvertere prøver tatt i 2021 til gratiskvote i 2022. 
 
I alt 164 av registreringsbesetningene har sendt inn GS-prøver for søyelam født 2022. De 11 
besetningene som ikke har sendt inn prøver, er fortsatt med som registreringsbesetning. Jeg regner 
med at noen av dem vil gå ut på grunn av manglende registreringer. Prosjekt med gratiskvote for 
søyelam født 2022 er, etter flere purringer, nå avsluttet. 
 
Vi er i ferd med å gå gjennom de 175 gjenværende registreringsbesetningene for å kontrollere at de 
har oppfylt registreringskravene i 2022. Vi sjekker også opp at de har veid søyevekter i januar/februar 
2023. Her er noen tall omkring oppslutningen (Sauekontrollen 12.03.2023). 
 

Registrering Status 

Fødselsvekt Alle har registrert. 
To besetninger har under 90 % veide (88 og 89 %).  

Spenestørrelse Alle har registrert. 
Seks besetninger har under 90 % bedømte, fra 78 % og oppover.  

Fødselshjelp 6 besetninger mangler data helt. 14 har mellom og 5 og 50 %. 5 har mellom 50 
og 75 %. 9 har mellom 75 og 90 %. 
156 besetninger har registrert fødselshjelp for minst 50 % av lammene 

Vårvekt 6 besetninger har under 50 % godkjente vårvekter. Tre av dem har oppgitt en 
god grunn. 20 har mellom 50 og 75 %. Mange av dem har sein vår, og slipper 
antakelig unge lam til fjells. 
Tar med alle besetninger videre så lenge. Må sjekke de under 75 % spesielt 

Utrangerings¨-
årsak søyer 

3 har mindre enn 50 % utrangeringsårsaker 
6 har mellom 50 og 90 % 

Søyevekt 24 besetninger har ikke veid søyene i januar/februar 2023 
2 har veid mellom 0 og 50 %, 9 mellom 50 og 75 %, og 13 mellom 75 og 90 % 
128 har veid minst 90 % av søyene som var innmeldt ved utgangen av februar 

 
Kombinerer jeg kriteriene, og setter krav om minst 50 % registreringer på alle kriteriene bortsett fra 
vårvekt, står vi igjen med 132 besetninger. 
 
Vi har ikke sjekket kvaliteten på registreringene enda. Eksempler på kvalitetssjekk:  
- Er fødselsvektene registrert på nærmeste hekto eller på halvkilo? 
- Er fordelingen av fødselsvektene biologisk sannsynlig (middeltall og spredning) 
 
Selv om vi ender opp med å ta ut ganske mange besetninger, skal det mye til at det er rom for å ta inn 
nye registreringsbesetninger i 2023. 
 
Avlsrådet drøftet hvordan vi skulle stille oss til registreringsbesetningene som ikke har fulgt opp 
registreringen som var spesifisert i den inngåtte avtalen. Den generelle holdningen var at vi skal være 
strenge der det er tydelig kommunisert hva vi krever. Ett eksempel er søyevekt som skal tas i januar 
eller februar. Et annet eksempel er at fødselsvekta skal veies på nærmeste hekto, ikke på nærmeste 
halvkilo. 
 
Opprinnelig plan var å ha 100 registreringsbesetninger på NKS med til sammen 10.000 søyer 
(lamminger). Ettersom interessen var stor ved oppstarten, valgte vi å gå opp på antall 
besetninger/søyer, og redusere på antall gentester per lamming. Etter ett års drift, bør vi nå justere 
ned antallet ved å ikke fornye kontrakten med besetningene som ikke har klart å følge opp kravene. 
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Vedtak: 

• Avlsrådet ønsker at vi er strenge når vi vurderer om en registreringsbesetning skal få fortsette 
eller ikke, og anbefaler at vi kutter vesentlig i antallet som får være registreringsbesetning i 
2023. 

• Avlsavdelingen får fullmakt til å bestemme hvem som skal få fortsette.  
o Besetninger som har et mindre avvik, gis en «advarsel» om hva som må forbedres 
o Besetninger som kuttes ut, gis en mulighet til å forklare hvorfor noe har sviktet. Kan 

besetningen sannsynliggjøre at det var en engangshendelse, gis den en ny sjanse i 
2023. 

8 Genomisk seleksjon for spælsau 
 
Saksbehandlere: Jette Jakobsen og Thor Blichfeldt 

8.1 Registreringsbesetningene for spælsau 
Vi sendte ut invitasjon til å delta som registreringsbesetning til 48 av de i alt 143 ringmedlemmene på 
spælsau. 
 
Av de inviterte var det 44 som takket ja til tilbudet om å bli registreringsbesetning, og disse hadde i 
underkant av 4500 lamminger på spælsøyene i 2022. Gjennomsnittet er rundt 100 lamminger per 
besetning, der noen store besetninger drar gjennomsnittet oppover. Medianen (den midterste 
besetningen rangert etter størrelse) er på 90 lamminger. 
 
Besetningene fikk tilbud om gratis gentest av 0,4 ganger antall lamminger, og total kvote ble 1785 
søyer. GS-testene skulle tas av årgangene 2020, 2021 og 2022. 
 
Alle de 44 besetningene har tatt prøvene, og antall prøvetatte søyer er 1766. Vi mangler svar på i 
underkant av 400 av de prøvetatte søyene, og disse vil være på plass rett over påske. 
 
Planen var å genteste 2000 søyer, så vi har tildelt en litt for liten kvote til den enkelte 
registreringsbesetningen. Vi har budsjett til å genteste gratis 200-300 søyer i tillegg til de som er 
prøvetatt. Det bør vi gjøre for å øke referansepopulasjonen raskest mulig. 
 
Vi vil løpende følge med på om de 44 registreringsbesetningene gjennomfører avtalte registreringer.  

- I mars sjekker vi om søyene er veid i løpet av januar/februar 2023 
- I juni sjekker vi om besetningen har gjennomført obligatoriske registreringer i lamminga 
- I august sjekker vi om besetningen har veid vårvekter 

 
Besetninger som har gjennomført alle registreringene, vil tidlig om høsten 2023 få tilbud om å genteste 
en andel av årets påsettlam. Vi har tidligere garantert at kvoten skal bli minst 0,15 gentester per 
lamming. Nå ser det ut til at vi har budsjett til å øke den til 0,2, altså samme andel som 
registreringsbesetningene for NKS. 
 

Vedtak: 
Informasjonen om registreringsbesetningene for spælsau tas til orientering. 

8.2 Referansepopulasjonen for spælsau 
En referansepopulasjon består av dyr med egen gentest og registreringer av de ulike egenskapene vi 
beregner avlsverdier for. 
 
Vi har så langt (18.03.2023) fått svar fra AgResearch på 3899 gentester på spælsau. 
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Fordelingen på rase (kvit spæl og farga spæl), kjønn og fødselsår går fram av tabellen nedenfor.  

Rase Kjønn 

Fødselsår 

Totalt 2010-14 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 

Kvit 
spæl 

Vær 47 51 222 238 329 298 329 345 358 2217 

Søye 1 0 0 0 0 3 343 480 471 1298 

Farga 
spæl 

Vær 19 13 33 35 41 40 37 46 36 300 

Søye 0 0 0 0 0 0 20 29 35 84 

  Totalt 67 64 255 273 370 341 729 900 900 3899 

 
Drøyt halvparten av dyra er værer. Har væren avkom i ringene, gir avkommene nyttig informasjon når 
vi beregner sammenhengen mellom gentest og feltresultater. Værene født i 2022 får ikke avkom før i 
2023, og døtrene starter ikke å produsere før i 2024. 
 
Det er ikke alle værer som får avkom i ringene, og informasjonen om dem er begrenset. Egen 
informasjon om væren vil da være egen fødselsvekt, vårvekt og høstvekt. Er de slakta som lam, får vi 
informasjon om slaktevekt, slakteklasse, fettgruppe, ullvekt og ullklasse. 
 
Drøyt 1/3 av de prøvetatte søyene er født i 2022. Disse har bidratt med informasjon om egen 
fødselsvekt, vårvekt og høstvekt, men har ikke informasjon om egne avkom før de lammer våren 
2023. 
 
Vi ser at farga spæl har få gentestede dyr, og veldig få søyer. Det setter klare begrensninger for hva vi 
kan regne med å få til med genomisk seleksjon for farga spæl. 
 
Vi mangler svar på i underkant av 400 av de prøvetatte søyene i registreringsbesetningene, og disse 
vil være på plass rett over påske. 
 

Vedtak: 
Informasjonen om gentestingen av spælsau tas til orientering. 

8.3 Beregning av genomiske indekser for spælsau 
Sikkerheten er forholdet mellom den beregnede avlsverdien og den sanne avlsverdien. Den har en 
verdi mellom 0 (ren tipping) og 1 (lik den sanne avlsverdien). Genomiske avlsverdier (indekser) skal 
ha større sikkerhet enn tradisjonelle avlsverdier, og økningen skal være størst på de yngste dyra. 
 
Like før møtet I Avlsrådet beregnet vi genomiske indekser for spælsauen for første gang, og brukte 
egenskapen lammetall som testegenskap. Sikkerheten økte med 12 % med genomisk informasjon 
sammenlignet med tradisjonelle avlsverdier i den yngste årgangen. Dette er mye lavere økingen i 
sikkerheten enn forventet. 
 
Vi har gjort en tilsvarende analyse for NKS, og der økte sikkerheten med 44 % i yngste årgangen da vi 
gikk fra tradisjonelle til genomiske indekser.  
 
Hvorfor stiger sikkerheten så mye mer hos NKS enn hos kvit spæl? Den største forskjellen er 
referansepopulasjonen (antall genotypede dyr) som er mye større for NKS enn for kvit spæl. På spæl 
har vi gentestet litt over 1500 prøveværer som nå har blitt så gamle at de har fått døtre i produksjon, 
og vel 800 søyer som har lammet. Vi venter på svar på i underkant av 400 søyer som vi får rett over 
påske. Etter at lamminga er over, vil søyene født 2022 ha lammet, og 2021-årgangen av prøveværene 
vil ha fått døtre i produksjon (se tabellen i sak 8.2 over). 
 
Vi har planlagt å starte å beregne genomiske avlsverdier for kvit spælsau fra og med første 
indekskjøring 2023. Skal dette bidra til vesentlig sikrere indekser, er det viktig å øke 
referansepopulasjonen snarest mulig. 
 

Vedtak: 
Informasjonen om gentestingen av spælsau tas til orientering.  
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9 Heve indeksnivået for spælsau med 5 poeng? 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Vi har i utgangpunktet lagt opp til at indeksnivået for spælsau skal være det samme som for NKS. 
Ettersom avlsframgangen er større hos NKS enn hos spæl, er nivåene etter hvert ganske forskjellige. 
Det ser vi lettest ved å sammenligne O-indeksnivået for prøveværene i de to rasene. 
 

 
 

 
 
2021-årgangen av prøveværer med offisiell indeks har følgende gjennomsnittlige O-indeks: 

• Spæl: 118,0 

• NKS: 126,6 
 
Når O-indeksnivået er lavere på spælsau blir indekstilleggene mindre sammenlignet med NKS. Det 
har konsekvenser for økonomien for de som driver spælsauavlen: 

- Veiledende pris på kåra lam og avkomsgranska værer blir lavere 
- Granskingstilskuddet per vær blir lavere 
- Gjennomsnittsprisen på sæddoser av spælsau er billigere enn gjennomsnittet for NKS-doser 

 
Vi har vært innom følgende forslag på tidligere møter i Avlsrådet: 

Heve O-indeksnivået med 5 poeng for spælsau for å gi spælsauavlerne tilnærmet de samme 
økonomiske betingelsene som NKS-avlerne. 
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Hvis Avlsrådet svarer ja til en heving av indeksnivået, må vi: 
- Heve O-indekskravet ved kåring med 5 poeng, både for kvit spæl og farga spæl 
- Heve O-indekskravet til innsett av prøveværer med 5 poeng, både for kvit spæl og farga spæl 
- Heve optimum for optimumsegenskapene i O-indeksen med 5 poeng 

 
Vi må også informere skikkelig om hvordan indeksnivået fastsettes per rasegruppe, og at en heving på 
spæl er en ren teknisk sak uten avlsmessig betydning. Vi får samme rangering av dyr som før, og 
samme forskjell i O-indekspoeng mellom dyr som før. 
 
Vi stemte over forslaget om å heve O-indeksen med 5 poeng, med følgende resultat: 

- For:  5 stemmer (Atle, Per Johan, Peder, Audun og Jørgen) 
- Mot: 3 stemmer (Åshild, Tom Idar og Torhild) 

 
Vedtak: 

• Indeksnivået på spælsau heves med 5 indekspoeng 

• Alle steder hvor vi har krav til O-indeks heves kravet for spælsau med 5 indekspoeng 

• Optimum heves med 5 indekspoeng for alle optimumsegenskapene i O-indeksen 

10 Vektlegging i O-indeksen 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Indeksene er helt sentrale i avlsarbeidet vårt. Ønsker du å repetere hvordan vi beregner delindekser 
(avlsverdier) og O-indeks (samlet avlsverdi) i saueavlen, så les artikkelen jeg skrev i Sau og Geit nr 

6/2020, side 40-44. Det er en kompakt og god «lærebok» om jeg må få si det selv.       Du finner 

artikkelen på Internett ved å gå inn på Fagdatabasen vår, www.fag.nsg.no  
Klikk her for å komme direkte til artikkelen.  
 
Vi styrer avlsarbeidet vårt etter O-indeksen (samleindeksen), ikke etter den enkelte egenskapen som 
er med i avlsmålet. For å lage en samleindeks må vi vektlegge hver enkelt egenskap. 
 
Det vanlige er å bruke «økonomiske vekter» i vektleggingen av enkeltegenskapene. Det gjør vi ikke i 
avlsarbeidet på sau i Norge. Det skyldes at det teoretiske fundamentet for økonomiske vekter 
forutsetter at inntektene hentes fra markedet (liten økonomisk støtte), at kostnadene reflekterer 
faktiske kostnader, og at verdien av endring i en egenskap er lineær over hele det aktuelle området. 
 
Jeg kan gi et eksempel på hvorfor dette ikke er tilfellet i norsk sauehold. Ett ekstra lam gir økte 
slakteinntekter, men også økte fôrkostnader, arbeidskostnader osv. Så langt, alt greit. Blir 
slaktelammet klassifisert til O, får det ikke kvalitetstillegget på over 500 kr. Får det O+ eller bedre 
utbetales kvalitetstillegget. Dermed blir verdien av et ekstra lam avhengig av klassifiseringsresultatet i 
besetningen. Verdien av å øke klassifiseringsresultatet med én klasse, for eksempel fra O til O+, gir 
0,50 kr i økt kilopris fra slakteriet. Men så kommer kvalitetstillegget i tillegg ved denne økningen, og 
dermed blir økningen her på opp mot 3 kroner. Så verdiene av forbedret klassifisering er veldig langt 
fra lineær over hele skalaen. 
 
Vi har derfor valgt å bruke teorien «desired gains» i saueholdet. Da vurderer vi hvor vi ligger for den 
enkelte egenskapen, og beslutter hvilke egenskaper vi bør prioritere for avlsframgang. Legger vi stor 
vekt på en egenskap og vi har et effektivt avlsarbeid, bør den går framover. Men det er mange faktorer 
som bestemmer hvor mye den vil forbedres (genetisk variasjon, arvegrad, sikkerhet på avlsverdien for 
egenskapen, genetiske korrelasjoner til andre egenskaper, prioriteringer i ringer og hos enkelt-
produsenter ut over seleksjon for O-indeksen osv.) 
 
I tillegg har vi komplisert avlsarbeidet vårt med optimumsegenskaper. Her er målet å stabilisere den 
genetiske endringen på et ønsket nivå, og gjerne redusere den genetiske variasjonen rundt det 
ønskede nivået. Du kan lese en grundig innføring om optimumsegenskapene i Sau og Geit nr 3/2022, 
side 34-37. Du finner artikkelen ved å gå inn på Fagdatabasen vår, www.fag.nsg.no  
Klikk her for å komme direkte til artikkelen. 
 

http://www.fag.nsg.no/
https://www.fag.nsg.no/artikkel_vedlegg_serve.cfm?artikkel_id=397
http://www.fag.nsg.no/
https://www.fag.nsg.no/artikkel_vedlegg_serve.cfm?artikkel_id=403
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Avlsframgangen vi oppnår for O-indeksen og for den enkelte egenskapen finner du i Avlsdatabanken: 
www.saueavl.nsg.no > Avlsframgang 

 
 
Utvalget er avkomsgranskede prøveværer i væreringsbesetningene med offisiell indeks. Disse værene 
gir en god pekepinn på hvordan utviklingen har vært i ringene, og hvordan den vil bli i 
bruksbesetningene som har 3-4-5 års genetisk etterslep. 
 
Rapportene viser utviklingen i indekspoeng, og enda viktigere, utviklingen i faktiske enheter 
(kg slaktevekt, antall lam osv). 

10.1 NKS 
Avlsrådets leder og avlssjefen foreslo å videreføre vektleggingen og optimum fra 2022. Det kom ingen 
andre forslag til vektlegging.  
 
Peder Leirdal foreslo å heve optimum for spenestørrelse fra 115 til 120 for å sikre oss at vi beveger 
oss i retning mindre spener, men forslaget fikk bare Peder sin stemme. 
 

Vedtak: 

• Søyevekt tas inn i indeksberegningene som en ny indeksegenskap fra og med 2023, men 
med vektlegging 0 % i 2023 

• Vektlegging og optimum for de andre egenskapene endres ikke fra 2022 til 2023 
 

NKS  
2021 
Vekt Optimum 

2022 
Vekt Optimum 

2023 
Vekt Optimum 

Fødselsvekt (direkte) 5 % 110 5 % 110 5 % 110 

Slaktevekt (direkte) 20 %  20 %  20 %  

Søyevekt (direkte) – NY 
(Lav vekt = Høy indeks) 

    0 %  

Slakteklasse (direkte) 17 %  17 %  17 %  

Fettgruppe (direkte) 
(Lite fett = Høy indeks) 

7 %  6 % 115 6 % 115 

Fødselsvekt_morsevne 2 % 110 2 % 110 2 % 110 

Vårvekt_morsevne  14 %  13 %  13 %  

Slaktevekt_morsevne  22 %  21 %  21 %  

Lammetall 6 % 120 6 % 120 6 % 120 

Spenestørrelse 
(Små spener = Høy indeks) 

0 %  3 % 115 3 % 115 

Ullvekt 5 %  5 %  5 %  

Ullklasse 2 %  2 %  2 %  

Sum 100 %  100 %  100 %  

  

http://www.saueavl.nsg.no/
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10.2 Spælsau 
Avlsrådets leder og avlssjefen foreslo å videreføre vektleggingen og optimum fra 2022. Det var ingen 
andre forslag. 
 

Vedtak: 

• Vektleggingen av egenskapene endres ikke fra 2022 til 2023.  

• Optimum for optimumsegenskapene heves med 5 poeng pga den generelle hevingen av 
indeksnivået for alle egenskapene (se sak 9). 

 

Spælsau  
2021 
Vekt Optimum 

2022 
Vekt Optimum 

2023 
Vekt Optimum 

Fødselsvekt (direkte) 5 % 110 5 % 110 5 % 115 

Slaktevekt (direkte) 15 %  15 %  15 %  

Slakteklasse 19 %  18 %  18 %  

Fettgruppe  
(Lite fett = Høy indeks) 

8 %  8 % 115 8 % 120 

Fødselsvekt_morsevne 5 % 110 5 % 110 5 % 115 

Vårvekt_morsevne  17 %  16 %  16 %  

Slaktevekt_morsevne  12 %  11 %  11 %  

Lammetall 9 % 120 9 % 120 9 % 125 

Spenestørrelse  

(Små spener = Høy indeks) 
0 %  3 % 110 3 % 115 

Ullvekt 2 %  2 %  2 %  

Ullklasse 8 %  8 %  8 %  

Sum 100 %  100 %  100 %  

10.3 Sjeviot 
Sjeviotringene ved Henrik Steinsund var oppfordret til å komme med innspill til vektlegging og 
optimum for 2023. Den viktigste endringen var at ringene ikke lenger ønsket å vektlegge fødselsvekt, 
og dermed er optimum for egenskapen ikke relevant lenger. Avlsrådet aksepterte forslaget. 
 

Vedtak: 
Vektleggingen av egenskapene i 2023 går fram av tabellen nedenfor. 
 

Sjeviot 2021 
Vekt Optimum 

2022 
Vekt Optimum 

2023 
Vekt Optimum 

Fødselsvekt (direkte) 5 % 100 3 % 100 0 %  

Slaktevekt (direkte) 20 %  22 %  23 %  

Slakteklasse 19 %  22 %  23 %  

Fettgruppe  
(Lite fett = Høy indeks) 11 %  6 % 120 6 % 120 

Fødselsvekt_morsevne 2 % 110 2 % 110 0 %  

Vårvekt_morsevne  18 %  20 %  21 %  

Slaktevekt_morsevne  16 %  16 %  17 %  

Lammetall 6 % 110 6 % 110 7 % 110 

Ullvekt 3 %  3 %  3 %  

Ullklasse 0 %  0 %  0 %  

Sum 100 %  100 %  100 %  



 
 

 

Referat fra møtet i Avlsrådet 28.03.2023 – Godkjent 18.04.2023 Side 19 

10.4 Pelssau 
Norsk Pelssaulag behandlet egenskapene i avlsarbeidet, vektlegging og optimum på Landsmøtet 
2023 og i et etterfølgende styremøte 20. mars.  
 
Fordelingen med 70 % av vektleggingen på egenskapene for slaktelam og søyer, og 30 % på 
pelsegenskapene som ble vedtatt i 2015, er beholdt. Innenfor de to blokkene er det foretatt 
justeringer.  
 
Målet med endringene er å få til avlsframgang for lammets tilvekst (både lammets egne gener for 
tilvekst og moras melkeevne), slik at en større andel av lammene kan gå direkte til slakt fra 
sommerbeite eller etter en kort periode på høstbeite hjemme på gården. 
 
Lokk-kvaliteten har hatt en kraftig forbedring, og seleksjonstrykket flyttes litt over på pelsavvik som 
reduserer pelskvaliteten. 
 
Avlsrådet aksepterte forslaget. 
 

Vedtak: 
Vektleggingen av egenskapene i 2023 går fram av tabellen nedenfor. 
 

Pelssau 
2021 
Vekt Optimum 

2022 
Vekt Optimum 

2023 
Vekt Optimum 

Fødselsvekt (direkte) 0 %  0 %  0 %  

Slaktevekt (direkte) 10 %  15 %  20 %  

Slakteklasse 35 %  30 %  25 %  

Fettgruppe  
(Lite fett = Høy indeks) 

0 %  0 %  0 %  

Fødselsvekt_morsevne 0 %  0 %  0 %  

Vårvekt_morsevne 10 %  10 %  8 %  

Slaktevekt_morsevne 10 %  10 %  12 %  

Lammetall 5 % 100 5 % 100 5 % 100 

Spenestørrelse 
(Små spener = Høy indeks) 

0 %  0 %  0 %  

Pelsegenskapene       

Fargenyanse 
(Mørk farge = Høy indeks) 

3 % 95 3 % 95 3 % 95 

Fargepoeng 5 %  5 %  5 %  

Lokkform 
(Stor lokk = Høy indeks) 

5 % 120 5 % 120 5 % 120 

Lokkpoeng 12 %  12 %  10 %  

Glanspoeng 2 %  2 %  2 %  

Pelsavvikspoeng 
(Få avvik = Høy indeks) 

3 %  3 %  5 %  

Tetthet 
(For åpen = Høy indeks) 

0 %  0 %  0 %  

Sum 100 %  100 %  100 %  
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11 Kjøreplan for saueindeksene 2023 
 
Saksbehandlere: Henriette Berg Olsen og Thor Blichfeldt 
 
Vi har en rekke endringer som vi må få gjort ferdig før vi kan kjøre årets første indeks. Her er de 
viktigste: 

• Ny programvare for indeksberegningene 

• Endringer i indeksmodellen for NKS 
o Få inn nye ull-koder i beregningen av egenskapen ullkvalitet 
o Kjøre ulldata sammen med tilvekst- og slaktedata for lam (nå en egen kjøring for ull) 
o Få inn søyevekt i indekskjøringen sammen med tilvekst- og slaktedata for lam 

• Innføre genomisk seleksjon på spælsau 

• Ta inn vedtatte endringer i beregning av indekser for pelssau 

• Estimere nye genetiske parametere (arvegrader og genetiske korrelasjoner) for alle de 4 
rasegruppene 

 
Vi ønsker selvsagt å publisere årets første indekser så raskt som mulig, da det er noen der ute som 
venter utålmodig på dem. Samtidig ønsker vi også å sikre oss at kvaliteten på indeksene er så gode 
som mulig når de offentliggjøres. Målet vårt er at første indekskjøring går i uke 17, altså siste uka i 
april. Sauekontrollfristen blir da mandag 24. april og publiseringen av indeksene torsdag 27. april. 
 
Vi foreslår følgende kjøreplan for 2023: Blir det nødvendig for å få med nye gentestresultater i 
indeksberegningen, vil vi legge inn en ekstrakjøring eller to på slutten av året. 
 

Nr Indekskjøring Betegnelse 

Sauekontrollfrist  

Mandag 

Offentliggjøring  

Torsdag 

1 Vår–1 V1 24. april 27. april 

2 Vår–2-foreløpig V2f 08. mai 11. mai 

3 Vår–2 V2 22. mai 25. mai 

4 Vår–3-foreløpig V3f 05. juni 08. juni 

5 Vår–3 V3 19. juni 22. juni 

6 Vår–4-foreløpig V4f 26. juni 29. juni 

7 Vår–4 V4 03. juli 06. juli 

8 Sommer-1 S1 24. juli 27. juli 

9 Sommer-2 S2 21. august 24. august 

10 Sommer-3-foreløpig S3f 28. august 31. august 

11 Sommer-3 S3 04. september 07. september 

12 Høst-1-foreløpig H1f 11. september 14. september 

13 Høst-1 H1 18. september 21. september 

14 Høst-2-foreløpig H2f 25. september 28. september 

15 Høst-2 H2 02. oktober 05. oktober 

16 Høst-3-foreløpig H3f 09. oktober 12. oktober 

17 Høst-3 H3 16. oktober 19. oktober 

18 Høst-4-foreløpig H4f 23. oktober 26. oktober 

19 Høst-4 H4 30. oktober 02. november 

20 Høst-5-foreløpig H5f 06. november 09. november 

21 Høst-5 H5 11. desember 14. desember 

Indekskjøringer som er merket «foreløpig» publiseres som vanlig, men overskrives med indeksen som 
kommer i neste indekskjøring. De foreløpige indeksene lagres derfor ikke i indeksdatabasen vår. 

 
Vedtak: 

Avlsavdelingens forslag til kjøreplan godkjennes. 
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12 Kåring 2023 

12.1 Godtgjørelse på 25 kr per kåra værlam til NSG 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Godtgjørelsen til Avlsavdelingen på kr 25,- + mva per kåra lam for arbeidet med kåring er innarbeidet i 
styrets forslag til budsjett for 2023, og budsjettet er godkjent av Årsmøtet. 
 

Vedtak: 
Det enkelte fylkeslag bes om å ta til etterretning at Avlsavdelingen i NSG vil kreve 25 kr + mva per 
kåra værlam i 2023 og innarbeide dette i sin kalkyle for hvor stor kåringsavgiften i fylket skal være i 
2023.  

- For fylkeslag som bruker NSG som fakturerings- og innkrevingssentral, vil NSG fakturere 
utstilleren for hele kåringsavgiften, inkludert godtgjørelsen til NSG. Fylkeslaget fakturerer så 
NSG for kåringsavgiften som fylkeslaget skal ha refundert. 

- Fylkeslag som ikke bruker NSG som faktureringssentral, vil få faktura fra NSG på NSGs 
godtgjørelse. Vi må legge mva på denne fakturaen. 

- Avlsrådet anbefaler at fylkeslagene som hittil ikke har brukt NSG som faktureringssentral, 
endre praksis fra og med 2023. 

12.2 Kåringsdommerens vurdering er endelig 
 
Saksbehandler: Martin Opheim Gløersen 
 
Denne saken tas opp i lys av en konkret sak som vi har fått informasjon om. Det dreier seg om et 
NKS-værlam som ble vraket på kåring på grunn av marg (5 poeng for ullkvalitet).  
 
Etter kåringen ble lammet klipt og ullfellen ble vurdert på nytt av en annen kåringsdommer som ikke 
hadde vært på det opprinnelige sjået. Vedkommende fant ikke marg i ullfellen til lammet. Med 
bakgrunn i dette ble lammets ullkvalitetskarakter endret til en godkjent karakter i kåringsdatabasen, og 
lammet fikk satt i kåringsmerke. 
 
I saken har jeg pratet med utstiller av lammet, kåringsdommer på sjået, den andre kåringsdommeren 
som vurderte ullfellen, dataoperatør på sjået og avlsansvarlig i fylket. Forklaringene på hvordan dette 
har gått til, varierer med hvem jeg snakker med. Det er derfor vanskelig å vite nøyaktige hva som har 
foregått. 
 
Avlsavdelingen ønsker å presisere at avgjørelsene som tas på kåring er endelige, og utstillere av lam 
skal akseptere kåringsdommernes avgjørelse! Det skal ikke tas nye vurderinger av lam som blir vraket 
på kåring, med formål å skulle endre det resultatet som opprinnelig ble gitt. Det er dommeren på sjået 
som dømmer, og hva andre dommere mener om lammet i ettertid skal ikke tillegges vekt.  
 
«Regler for kåring av værlam» sier følgende om klagemuligheter: 
§ 11 Klage  

Kåringsdommerens avgjørelse er endelig, og det finnes ingen ankeinstans hvor utstiller kan be 

å få vurdert værlammet på nytt.  

I tilfeller hvor en kåringsdommer innser at han ikke har dømt etter gjeldende regelverk eller har 

gjort en klar feil, kan kåringsdommeren korrigere sin egen bedømmelse. 

Avlsavdelingen ønsker å legge til følgende en siste setning under § 11:  
Korrigeringen skal begrunnes og sendes til Avlsavdelingen i NSG som retter i 
kåringsdatabasen. 
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Vedtak: 

• Avlsrådet presiserer at en utstiller ikke skal dømme sine egne dyr 

• Utstiller skal akseptere kåringsdommerens beslutninger 

• Avlsrådet fastholder regelverket som sier at «Kåringsdommerens avgjørelse er endelig». 

o Dersom en kåringsdommer ønsker å korrigere sin egen bedømmelse, skal dommeren 

skriftlig bekrefte endringen til avlsavdelingen i NSG 

o Avlsavdelingen endrer i kåringsdatabasen 

• § 11 i Kåringsreglene endres i samsvar med vedtaket i denne saken. 

12.3 Oppdeling av «Bruksegenskaper» i 3 nye poeng 
 
Saksbehandler: Martin Opheim Gløersen 
 
Denne saken ble tatt opp på junimøtet i 2022 (sak 43.3). Vedtaket ble da: 

- Oppdelingen av bruksegenskaper i 3 egenskaper gjennomføres ikke ved kåring i 2022 

- Poengsetting for de 3 foreslåtte egenskapene prøves ut ved bedømming av værene på Staur 

høsten 2022, og poengene publiseres i seminkatalogen. 

Som vedtatt bedømte vi seminværene 2022 med 3 delpoeng for bruksegenskaper, i tillegg til et 
«samlepoeng» som var det opprinnelige poenget for «bruksegenskaper». De tre nye poengene var: 

• Kroppsbygning 

• Høyde 

• Kryss 

Vi har fått tilbakemeldinger på at dette var nyttig og god informasjon, og at folk likte måten det var delt 
opp på. Vi som dømte merket ingen stor forskjell i tidsbruk eller vanskelighetsgrad på dømmingen 
med denne oppdelingen. Vi så også at poengene som ble satt på disse 3 egenskapene kunne variere 
med to poeng for delegenskapene. Snittpoenget som ble gitt for «bruksegenskaper» fortalte derfor lite 
om den eventuelle spredningen mellom de nye poengene. 
 
Avlsavdelingen foreslår derfor igjen å gjennomføre oppdelingen av bruksegenskapspoenget fra og 
med kåringa 2023. Grunner til dette er blant annet at: 

- Dagens bruksegenskapspoeng er et samlepoeng som kan skjule nyttig informasjon. 

- De foreslåtte 3 nye poengene gir mer nøyaktig informasjon om egenskapene til værlammet. 

- Egenskapene som skal vurderes, inngår allerede i dagens bedømming av bruksegenskaper. 

Det bør derfor ikke påføre dommeren vesentlig merarbeid å sette poeng for disse tre 

egenskapene. 

Forklaring på de nye poengene:  
1. Kroppsbygning  

I dette poenget skal du i hovedsak vurdere beinbygningen til lammet. Et værlam med gode 

bruksegenskaper skal ha smekker (fin) beinbygning. Den skal ikke ha grove bein eller spesielt 

kraftig/bred skalle. Vurder spesielt hode, skulder og bein. Ved ulik grovhet på f.eks. hode og 

bein skal poenget settes som et snitt av disse. Brede skaller er negativt, mens smale, jevne 

skaller er positivt. Dersom lammet har bittfeil, løse bøger, slakk rygg, pukkelrygg, manglende 

testikler eller lignende avvik som går på kroppens bygning/funksjon så skal det trekkes på 

dette poenget. Kjøttfylde skal ikke vurderes her. Høyde og kryss skal heller ikke vurderes her.  

 
2. Høyde  

Et værlam med gode bruksegenskaper skal være høgstilt. Med høyde tenker vi i hovedsak på 

beinlengde. Lammet skal ha god «bakkeklaring» og ikke være sid i buken.  

 
3. Kryss  

Krysset skal være langt, bredt og hellende. Er krysset smalt, kort eller flatt skal det trekkes i 

poeng. Kjenn på hoftekammen og vurder bredden, jo bredere jo bedre. Kjenn deretter på 

seteknutene og vurder lengde og fall på krysset. Det skal være tydelig fall fra hoftekammen til 
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seteknutene. Et flatt kryss med lite fall skal få trekk i poeng, og et kryss med god bredde, 

lengde og helling skal få pluss.  

 
Ved fastsetting av poengene må kåringsdommeren ta hensyn til rasen som dømmes og størrelsen på 
lammet.  

- Et 60 kg værlam vil naturlig være høyere og ha kraftigere beinbygning enn et 40 kg værlam, 
uten at det nødvendigvis har bedre eller dårligere bruksegenskaper. 

- Noen raser har grovere bein og hode enn andre. Begrepet «Middels» som gir 8 poeng, settes 
ut fra hva som er typisk for rasen. 

 
Oppsummering om dømmingen 

Egenskap Pluss 1 poeng 8 poeng Minus 1 poeng Minus 2 poeng 

Kroppsbygning Fin Middels Grov Svært grov 

Høyde Høg Middels Låg Svært låg 

Kryss Langt/hellende Middels Smalt/kort/flatt Svært smalt/kort/flatt 

 
Avlsavdelingen fremmet følgende forslag til vedtak: 

• Fra høsten 2023 erstattes poenget for «Bruksegenskaper» med poeng for «Kroppsbygning», 
«Høyde» og «Kryss».  

• Endringen gjelder alle raser som får vurdert «Bruksegenskaper» på kåring. 
 
Saken ble grundig drøftet. Det var særlig det nye poenget for «Kryss» som ble diskutert, da det er 
vanskelig å ta stilling til om krysset er «langt, bredt og hellende». Målsetting med poenget er egentlig å 
beskrive hvor egnet den innvendige fødselskanalen er for å gi lettere lamming. Vi har prøvde å finne 
fram til måleapparater som kan beskrive bekkenet innvendig, uten å lykkes så langt. Utvendig mål er 
noe lettere, men det er vanskelig å finne faste punkter der vi måler seteknutene for å beskrive hvor 
trangt bekkenet er og hvor mye det heller. 
 
Skal vi forbedre vurderingene ved kåring kreves det at vi samtidig gir god opplæring til hele 
kåringsdommerkorpset. NSG sentralt kan legge til rette for å gi opplæring (opplæringsmateriell, 
instruktører osv.), men det er det enkelte fylkeslaget sitt ansvar å sørge for at dommerstanden får 
opplæringen de trenger. 
 
Det var enighet om at vi skulle beskrive seminværene med de nye poengene på samme måte som vi 
gjorde i 2022. 
 
Gjennom diskusjonen ble det etter hvert tydelig at vi ikke var klare for å gjøre et vedtak om å innføre 
de 3 nye poengene ved kåring på dagens møte. Vi stemte derfor over følgende 2 forslag: 
 

1) Beslutningen om innføring av 3 nye poeng utsettes til juni-møtet 2023:   2 stemmer 
(Torhild og Jørgen) 

2) Beslutningen om innføring av 3 nye poeng utsettes til mars-møtet 2024:  5 stemmer 
(Atle, Peder, Per Johan, Tom Idar og Audun) 

 
Vedtak: 

Vi fortsetter med ett poeng for Bruksegenskaper ved kåring i 2023. 
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12.4 Kåringsreglene for den enkelte rasen 
 
Saksbehandlere: Martin Opheim Gløersen og Thor Blichfeldt 
 
Vi har notert oss følgende om kåringsreglene for den enkelte rasen. 

12.4.1 NKS (rase 10) 
Vi har allerede vedtatt å heve kravet til O-indeks ved kåring for NKS med 5 poeng (sak 43.4/2022 og 
sak 53.2/2022). Styret i NSG har ikke hatt merknader til vedtaket. 
 

Vedtak: 
Kravet til O-indeks ved kåring av NKS vil i 2023 være: 

• O-indeks 
o Kåring ordinært:  120 
o Kåring på dispensasjon: 115 

• Sum kåringspoeng 
o Kåring ordinært:  140 
o Kåring på dispensasjon: 137 

12.4.2 Kvit spælsau (rase 4) 
Vi har allerede vedtatt å heve kravet til O-indeks ved kåring for kvit spælsau (sak 43.4/2022 og sak 
53.2/2022. Styret i NSG har ikke hatt merknader til vedtaket. 
 
I sak 9/2023 i dette møtet vedtok vi å heve indeksnivået med 5 poeng for spælsau. Dette får 
konsekvenser for indekskravet ved kåring, som må heves med 5 poeng. 
 

Vedtak: 
Kravet ved kåring av kvit spælsau vil i 2023 være: 

• O-indeks 
o Kåring ordinært:  120 
o Kåring på dispensasjon: 115 

• Sum kåringspoeng 
o Kåring ordinært:  140 
o Kåring på dispensasjon: 135 

12.4.3 Farga spælsau (rase 21) 
I 2022 var kravet til O-indeks for farga spæl  

• Kåring ordinært:  95 

• Kåring på dispensasjon: 85 
 
Det ble kåra 591 farga spælværer i 2022. O-indeksen ved indekskjøringen H5-2022 for de kårede går 
fram av tabellen nedenfor. 

Kårede 
2022 

Fordelt på O-indeks 

Alle 85- 
89 

90- 
94 

95- 
99 

100-
104 

105-
109 

110-
114 

115-
119 

120-
128 

Antall 44 58 93 118 110 86 55 27 591 

Andel % 7 % 10 % 16 % 20 % 19 % 15 % 9 % 5 % 100 % 

 
Vi ser at 83 % av de kårede holdt kravet til ordinær kåring i 2022, mens 17 % måtte kåres på 
dispensasjon for O-indekskravet. 
 
Avlsavdelingen foreslår at indekskravet strammes inn med 1 poeng hvert år framover i 5 år, med 
oppstart ved kåring i 2023. Bakgrunnen for kravet om bedre O-indeks er for at O-indeksen skal få 
økende betydning som seleksjonskriterium for rasen. 
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Kravet heves med 5 poeng hvis det generelle indeksnivået for rasegruppen spælsau (både kvit og 
farga spæl) heves med 5 poeng (sak 9/2023). 
 
Interesselaget for farga spælsau ble bedt om å gi oss tilbakemelding på forslaget forut for møtet, og vi 
mottok dette 26. mars. Interesselaget syn ble videreformidlet til Avlsrådet den 27. sammen med 
Avlssjefens vurdering av det. 
 
Interesselaget ber om at Avlsrådet gjør følgende vedtak. 

Styret har i styremøte 23.03.23 gjort einstemmig vedtak om at me  

• ønsker å fjerne indekskravet for kåring frå og med 2023, men at  

• rasen fortsett skal vera med i indeksberekningane slik at dei som ønsker å bruke 
indeksane i avlsarbeidet sitt kan det. 

 
Alternativet er å ikkje auke indekskravet som foreslått i sak 12.4.3 men me ser at det for rasen 
vil vera mest gunstig at indekskravet vert fjerna. 

 
Avlssjefens vurdering av forslaget: 
Går Avlsrådet inn for Interesselaget sitt forslag om å ta bort indekskravet ved kåring, så har det etter 
mitt skjønn prinsipielle konsekvenser for hele avlsarbeidet på farga spæl. Vi trenger tid på å vurdere 
dette, og det bør tas med i den organisatoriske gjennomgangen av avlsarbeidet som skal 
gjennomføres i 2023 (se sak 13/2023). 
 
Jeg endrer derfor mitt forslag til vedtak til:  

Beslutning om O-indeks ved kåring av farga spæl utsettes til juni-møtet i Avlsrådet. 
 
Rådet fikk først en kort orientering om farga spæl sin plass i avlsarbeidet sammen med kvit spæl siden 
2013 (rasegruppen spælsau med felles indeksberegning), der Landsmøtet i NSG åpnet for 
avkomsgransking av farga spælsau i væreringene. 
 
Elementene i saken ble grundig drøftet i Avlsrådet: 

- Kravet til O-indeks ved kåring 

- Indeksberegning av farga spæl i samme rasegruppe som kvit spæl 
- Avkomsgransking av farga spæl i væreringene 

 
Vi stemte deretter over forslaget om å utsette vedtaket i saken til junimøtet. Det falt, da Avlsrådet 
mente det var viktig å få landet saken gjennom et vedtak på dette møtet. 
 
Vi sto dermed igjen med følgende alternativer som ble drøftet videre: 

1. Heve O-indekskravet med 1 poeng fra kravet i 2022  
og legge på 5 poeng pga indeksjusteringen for spælsau 

2. Fortsette med O-indekskravet fra 2022  
og legge på 5 poeng pga indeksjusteringen for spælsau 

3. Fortsette med O-indekskravet fra 2022  
uten å legge på 5 poeng pga indeksjusteringen for spælsau 

4. Fjerne O-indekskravet ved kåring som Interesselaget ønsket 
 
Det var enighet om at vi må se indekskravet ved kåring i sammenheng med  

- Indeksberegning for farga spæl sammen med kvit spæl som nå skal få genomiske avlsverdier 
- Avkomsgransking av farga spæl i væreringene 

 
Vi skal i løpet av 2023 lage en ny avlsplan for spælsau, og de overordnede spørsmålene i forrige 
avsnitt må da avklares. Avlsrådet samlet seg derfor om alternativ 3 for kåringssesongen 2023. 
 

Vedtak: 
Farga spælsau fortsetter i 2023 med O-indekskravet fra 2022 uten indeksjusteringen for spælsau. 
Dette betyr i praksis at kravet reduseres med 5 poeng. 
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12.4.4 Sjeviot (rase 3) 
I 2022 var kravet til O-indeks for sjeviot:  

• Kåring ordinært:  110 

• Kåring på dispensasjon: 105 (100 hvis far er importert på sædstrå) 
 

Det ble kåra 96 sjeviotværer i 2022. O-indeksen ved indekskjøringen H5-2022 for de kårede går fram 
av tabellen nedenfor. 
 

Kårede 
2022 

Fordelt på O-indeks 

Alle 100- 
104 

105-
109 

110-
114 

115-
119 

120-
124 

125- 
129 

130- 
134 

135- 
144 

Antall 3 5 15 19 20 19 9 6 96 

Andel % 3 % 5 % 16 % 20 % 21 % 20 % 9 % 6 % 100 % 

 
Det var 92 % som holdt O-indekskravet til ordinær kåring, og 8 % ble kåra på dispensasjon. 
 
Det er god oppmerksomhet omkring O-indeks på sjeviot selv om rasepreget er svært viktig for mange. 
Avlsavdelingen foreslo derfor at indekskravet beholdes uendret ved kåring i 2023. 
 

Vedtak: 
Kravet til O-indeks ved kåring endres ikke i 2023. 

12.4.5 Pelssau (rase 12) 
Pelssaulaget har i styremøte 20. mars gått inn for følgende endringer i kåringsreglene. 
O-indekskravet heves i to trinn 

• Ordinær kåring:  Fra 111 i 2022 til 113 i 2023 og videre til 115 i 2024 

• Dispensasjon:  Fra 105 i 2022 til 108 i 2023 og videre til 110 i 2024 

• Krav til sum kåringspoeng økes i takt med økningen i krav til O-indeks 

• Værlam som har svensk far, kåres ned til 100 i O-indeks  
(må spesialprogrammeres for at lammet skal kunne registreres som kåra) 

 
Ledeteksten for de 5 klassene ved dømming av pelsegenskapen «Tetthet» endres til: 
1=For åpen; 2=Litt åpen; 3=Optimal dekning; 4=Litt tett; 5=For tett 
 
Pelssaulagets forslag må innarbeides i kåringsregelverket for 2023. 
 

Vedtak: 
Kåringsreglene legges fram for godkjenning på juni-møtet 2023 i Avlsrådet. 

12.4.6 Villsau (rase 15) 
Raselaget ønsker en liten endring i rasebeskrivelsen.  
 

Vedtak: 
Kåringsreglene legges fram for godkjenning på juni-møtet 2023 i Avlsrådet. 

12.4.7 Dorper (rase 26) 
Vi har mottatt forslag til regelverk fra raselaget. Forslaget vil bli bearbeidet av Avlsavdelingen i 
samarbeid med raselaget. 
 

Vedtak: 
Kåringsreglene legges fram for godkjenning på juni-møtet 2023 i Avlsrådet. 
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12.4.8 Valais Blacknose (rase 29) 
Vi har mottatt forslag til regelverk fra raselaget. Forslaget vil bli bearbeidet av Avlsavdelingen i 
samarbeid med raselaget. 
 

Vedtak: 
Kåringsreglene legges fram for godkjenning på juni-møtet 2023 i Avlsrådet. 

12.4.9 Texel (rase 11) 
Vi har vedtatt å beholde poenget for bruksegenskaper, og ikke dele det opp i 3 nye poeng. Vi har 
dermed ingen endringer til regelverket for 2023. 

12.4.10 Nor-X (rase 20) 
Vi har vedtatt å beholde poenget for bruksegenskaper, og ikke dele det opp i 3 nye poeng. Vi har 
dermed ingen endringer til regelverket for 2023. 

12.4.11 Charollais (rase 23) 
Vi har vedtatt å beholde poenget for bruksegenskaper, og ikke dele det opp i 3 nye poeng. Vi har 
dermed ingen endringer til regelverket for 2023. 

13 Avlsplan for 2023-2027 – organisasjonsmessig behandling 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Vi behandlet Avlsplanen for perioden 2023-2027 i juni-møtet, sak 39/2022. Som saksutredning skrev 
jeg en lengre avhandling om det faglige fundamentet for avlsarbeidet vårt. I kapittel 39.8.9 summerte 
jeg opp: 

Skal vi drive et godt avlsarbeid med stor avlsframgang, trenger vi alle avlstiltakene vi har i dag: 
✓ Sauekontrollen 
✓ Slakteriene 
✓ Avlsverdiberegningene 
✓ Gentesting 
✓ Væreringene og væreringsmedlemmene 
✓ Registreringsbesetningene 
✓ Semin 
✓ Kåring av værlam 

Utfordringen er å finne den rette «doseringen» av hvert tiltak, slik at vi får så stor avlsframgang 
som mulig innenfor den økonomiske rammen vi har. 

 
Styret i NSG vedtok i sak 109/22:  

Styret går inn for at det i 2023 gjennomføres en grundig organisasjonsmessig gjennomgang 
av avlsarbeidet i Norsk Sau og Geit.  

 
Vi tok opp saken i Avlsrådsmøtet i desember 2022 (sak 56/2022) uten å komme særlig lengre. 
 
Styret ønsker at gjennomgangen skal være gjennomført innen utgangen av juni 2023. 
 
Styrets representant Åshild Våge orienterte om bakgrunnen for at styret mener det er et behov for en 
organisasjonsmessig gjennomgang av avlsarbeidet. Hun tok utgangspunkt i styrets handlingsplan for 
2023 som ble lagt fra for Årsmøtet i NSG i mars 2023.  
 

Styret vil gå gjennom alle arbeidsområdene i NSG for å: 

- Forbedre økonomien i saueholdet 
- Sette inn tiltak for å øke medlemmenes tilfredshet med hva organisasjonen klarer å oppnå 
- Forbedre kommunikasjonen mellom de ulike leddene i organisasjonen 
- Øke medlemstallet i NSG 
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Avlssjef Thor Blichfeldt ga følgende tilsvar til Åshild: 
 
Vi har arbeidet etter følgende målsetting for «indeksrasene» NKS, spælsau, sjeviotsau og pelssau, en 
målsetting som styret i NSG vedtok i 2015. 
 

Hovedmål: Avlsarbeidet på sau skal bidra til å styrke økonomien i saueholdet 
 
Delmål:  

1) Størst mulig avlsframgang innenfor rammene av bærekraftig utvikling og god 
dyrevelferd  

2) Framgang for egenskaper i avlsarbeidet som: 
a. Gir produkter som forbrukerne etterspør 
b. Bidrar til redusert arbeidsforbruk i produksjonen, spesielt i lamminga 
c. Styrker bruken av beite og andre norske fôrressurser 
d. Sikrer god dyrevelferd 

3) Effektiv spredning av avlsframgangen fra avlsbesetningene til bruksbesetningene 
 
Min vurdering av hva vi har fått til, er: 

- Hovedmålet: 
Avlsrådet og Avlsavdelingen har hatt hovedmålet som ledestjerne for all utvikling og drift av 
avlsarbeidet.  

- Delmål 1:  
Vi har en større avlsframgang per år enn noen gang tidligere til tross for at avlsbudsjettet 
relativt sett blir stadig lavere (har ikke fulgt lønns- og prisstigningen) 

- Delmål 2:  
Vi har tatt inn nye egenskaper i avlsmålet og tilpasset vektleggingen i samsvar med 
saueholdernes ønsker. Bedre holdbarhet og mindre mastitt er sterkt ønsket, men dette har vi 
ikke lykkes med å få inn pga lav arvegrad. 

- Delmål 3:  
o Det avlsmessige etterslepet for NKS- og spælbesetningene som er med i 

Sauekontrollen, er lite. 
o Oppslutning om rasene NKS og kvit spælsau burde vært økende. Det er den ikke. 
o Interessen for de mindre produktive rasene ser ut til å øke. Andelen av inntekta som 

kommer fra ulike produksjonsuavhengige tilskudd har aldri vært større, og det kan 
være noe av forklaringen på dette. 

o Forståelsen hos bruksbesetningene for hva vi oppnår i avlsarbeidet og hvilken kvalitet 
dyra i væreringene har, må prioriteres sterkere. 

 
I 2004/05 og 2012/13 hadde vi organisasjonsmessig gjennomgang av avlsarbeidet. Dette var 
omfattende utredninger med stort ressursbruk i administrasjonen og de ulike leddene i organisasjonen 
(fylkeslag, lokallag, væreringer og raselag). Skal vi ha en høring som vi hadde for de 2 tidligere 
planene, vil det kreve mye ressurser, og vi kan ikke avslutte arbeidet før opp mot jul 2023. 
 
Jeg ønsker derfor at styret vurderer en gang til om situasjonen i 2023 er slik at vi må legge ned en 
omfattende innsats for å lage en ny/revidert plan. 
 
Styreleder Ronald Slemmen oppfordret Avlsavdelingen og Avlsrådet til å lage en enkel plan som 
adresserte de viktigste områdene, og vurdere i hvilken grad planen må på en omfattende høring i 
organisasjonen. 
 

Vedtak: 
Avlsavdelingen får i oppgave å skissere hva gjennomgangen av avlsplanen bør inneholde og hvilken 
prosess som skal gjennomføres i planarbeidet. Avlsrådet konsulteres før saken oversendes styret. 
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14 Utarbeide nytt regelverk for væreringene 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Regelverket er utdatert, og skulle vært fullstendig omarbeidet. 
 
Det viktigste som skulle vært endret, er tatt inn og løpende oppdatert i det detaljerte regelverket som 
ble etablert som et nytt, mer spesifikt og mer dynamisk regelverk. 
 

Vedtak: 
Avlsrådet ber om at nytt regelverk for væreringene inkluderes i arbeidet med den 
organisasjonsmessige gjennomgangen om avlsarbeidet i 2023. 

15 Oppdatere detaljert regelverk for væreringene 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Regelverket som ligger ute som siste gjeldende, har tittelen 
«Regelverk for væreringene/avlsbesetningene 2021» 
 
Det burde vært oppdatert til å gjelde avlsåret 2022/23. Endringen er få og små. De viktigste 
endringene har jeg informert om i egne e-poster, for eksempel: Oppheving av forbudet mot å kåre 
værlam i besetninger som har geit. 
 

Vedtak: 
Det detaljerte regelverket for væreringene oppdateres og legges fra for Avlsrådet seinest på møtet i 
juni 2023. 

16 Ull i indeksberegningene 
 
Saksbehandler: Inger Anne Boman 
 
Kjøttproduksjonen er helt sentralt i avlsarbeidet, men det er likevel også ønskelig med en god 
ullproduksjon. Høsten 2014 ble det mulig å overføre data til Sauekontrollen for ullvekt og ullklasse for 
enkeltdyr i tillegg til de ordinære slakteopplysningene.  
 
Ullklassen fastsettes av godkjente klassifisører i henhold til Norsk ullstandard.  
Se www.animalia.no/no/Dyr/ull-og-ullklassifisering  
 
Det er ikke alle slakterier som leverer ulldata til Sauekontrollen. Årsaken kan f.eks. være at de ikke har 
godkjente ullklassifisører eller fordi det er for vanskelig å beholde koblingen mellom ørenummer og 
ullfell.  
 
I 2015 begynte NSG å beregne delindekser for de to egenskapene «ullvekt» og «ullklasse» for 
rasegruppene NKS, spæl og sjeviot.  

- Ullkvaliteten påvirkes av når lammet slaktes på høsten. Vi bruker derfor data fra lam som er 
slakta 16. august til og med 31. oktober, altså en kortere periode enn vi godtar andre 
slaktedata. 

- Vi har ingen krav om antall avkom med ullopplysninger i forbindelse med avkomsgranskingen 
av værene i væreringene. 

 
Fra slakteriene/ullstasjonene kan det finnes flere varekoder innen samme ullklasse dersom 
ullstasjonene velger å sortere ulla etter mer spesifikke kriterier. Et eksempel på dette er at 
Nortura/Norilia sorterer ut spesielt finfibra ull av førsteklasses fellull av crossbredtype. Noen KLF-
slakterier leieslakter hos Nortura. Dermed kan dyr levert til et KLF-slakteri få klasset ulla si i sorteringer 
som bare Nortura-slakteriene bruker. 

https://www.animalia.no/no/Dyr/ull-og-ullklassifisering/norsk-ullstandard/
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Ullkvaliteten kan forringes av miljøfaktorer. For eksempel kan dyret genetisk ha praktfull ull, men fellen 
havner i kvalitetsklassen «V» for vegetabiler fordi beitet var fullt av borrer som hengte seg fast i ulla. Vi 
har derfor valgt å holde enkelte ullklasser utenfor indeksberegningen. I tillegg er det ullklasser som 
hører til crossbredull og andre ullklasser som er for ull av spæltype. Hvis et crossbredlam får 
spælullklasse, går vi ut ifra at det er feilregistrering.  
 
I indekssammenheng er de ulike varekodene for ull gruppert og poengsatt. For NKS og sjeviot som 
har ull av crossbredtype, er poengsettingen lik, mens kvit og farga spæl har en annen poengsetting. 
NKS og sjeviot får 1 for ønsket ullkvalitet og 0 for ull med kvalitetsfeil. Spælulla har en tredelt 
poengsetting der det også kan gis -1 for større kvalitetsfeil.  
 
I september 2022 ble Norsk ullstandard justert, i hovedsak var det ordlyden i den beskrivende 
ullstandarden. Den viktigste endringen i indekssammenheng var at A1 hvit helårsull av førsteklasses 
crossbredull ble omdefinert til å være hvit fellull av crossbredtype, lenger enn 10 cm. Dermed ble det 
åpnet for at lamull om høsten kan bli klassifisert i A1. Denne ullklassen er dårligere betalt enn C1 som 
har et lengdekrav på 7 cm. Jeg var derfor usikker på om lang lamull ville bli klasset i A1. Ved 
opptelling av klassifiserte feller høsten 2022 oppdaget jeg at det er opprettet nye varekoder for ull som 
verken Sauekontrollen eller NSG var informert om. Disse varekodene hadde vi naturligvis ikke tatt 
stilling til om skulle brukes i indeksberegningene og disse dataene ble derfor ikke brukt. Nå som vi er 
blitt klar over nye varekoder, vil vi ta dem inn der de hører til etter Norsk ullstandard. 
 
Jeg har laget tabeller per rasegruppe for antall feller og kg ull som er klassifisert i de ulike varekodene 
for ull høsten 2022, og da bare for medlemmer i væreringene. Jeg har skilt på om lamma er slakta på 
et Nortura- eller KLF-slakteri. Først kommer koden i henhold til Norsk ullstandard, deretter en kort 
beskrivelse, poeng som blir brukt i indekssammenheng (blanke felt blir ikke brukt) og så statistikk. Den 
første prosentfordelingen er for lam med godkjent slaktevekt i indeksberegning og med slaktedato i 
perioden vi bruker ulldata. Den neste opptellingen er hva som faktisk ble brukt i indeksberegningen. 
Her finner dere bare igjen varekodene som er poengsatt.  
 

 

   NKS   Slaktevekt godkj og slaktedato i ullperiode Brukt i indeksberegning 

    Nortura KLF Nortura KLF Sum 

NU Beskrivelse Poeng % feller % kg % feller % kg % feller % kg % feller % kg Ant. feller Kg ull 

A1 A1 Hvit ull crossbred, lang   0,0 0,0 0,3 0,4             

B1 B1 Hvit vårull 1. kl. crossbred 0 1,4 1,0 6,6 5,1 1,3 0,9 6,3 5,0 1 320 771,3 

B2 B2 Hvit vårull 2. kl. crossbred/utypisk 0 0,3 0,2 1,1 0,9 0,2 0,2 1,0 0,9 231 157,8 

C1 

C1 Hvit høstull 1. kl. crossbred 1 9,1 9,7 68,6 70,2 9,3 9,9 69,3 70,7 11 866 9 449,2 

C1F Hvit høstull 1. kl. finfibra, crossbred 1 25,2 23,6 3,9 3,4 25,6 24,1 4,0 3,5 14 790 10 474,7 

C1L Hvit høstull 1. kl. lam, crossbred 1 58,1 59,1 8,0 7,3 59,5 60,5 8,2 7,7 34 191 26 181,4 

C1S 
C1S Farga høstull 1. kl. crossbred 0 1,0 1,0 1,4 1,5 1,0 1,0 1,4 1,5 717 530,6 

C1SL Farga høstull 1. kl. crossbred lam   0,7 0,7 0,2 0,1             

C2 C2 Hvit høstull 2. kl. crossbred 0 2,7 3,1 9,3 10,3 2,7 3,1 9,4 10,3 2 441 2 098,6 

C2S 
C2S Farga høstull 2. kl. crossbred 0 0,4 0,3 0,4 0,5 0,2 0,3 0,4 0,5 172 141,6 

C2S Farga høstull 2. kl. frasortert, crossbred                       

F1 
F1 Hvit høstull 1. kl. spæl  0,3 0,4 0,1 0,0           

F1F Hvit høstull 1. kl. finfibra, spæl   0,0 0,0                 

F1P F1P Farga høstull 1. kl. pels   0,0 0,0 0,0 0,0             

F1S F1S Farga høstull 1. kl. spæl  0,1 0,1 0,0 0,0           

F1S? F1V Lys høstull 1. kl. villsau                  

F1S? F1V Mørk høstull 1. kl. villsau   0,0 0,0                 

F2 F2 Hvit høstull 2. kl. spæl   0,2 0,3 0,1 0,1             

G G Filtet og svært grov ull 0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 12 7,8 

H1 H1 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

H2 H2 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

H3 H3 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

V V Ull med vegetabiler   0,5 0,5 0,1 0,1             

  Kassert ull   0,0 0,1 0,0 0,0             

  Sum   100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 65 740 49 813,0 

 



 
 

 

Referat fra møtet i Avlsrådet 28.03.2023 – Godkjent 18.04.2023 Side 31 

 

 

Hos Nortura var 5,1 % av NKS-ullfellene som ikke ble klassifisert, mens tilsvarende tall fra KLF-
slakteriene var 41,3 %. Prosentandelen av spæl som ikke ble klassifisert var henholdsvis 6,2 og 
52,3 %, mens det for sjeviot var 0,5 og 31,6 %. Det er altså mange slaktede lam fra slakterier med 
KLF-tilknytning som ikke får med ulldata i indeksberegningene, da slakteriene ikke leverer 
informasjonen til Sauekontrollen. 
 
  

  Sjeviot   Slaktevekt godkj og slaktedato i ullperiode Brukt i indeksberegning 

    Nortura KLF Nortura KLF Sum 

NU Beskrivelse Poeng % feller % kg % feller % kg % feller % kg % feller % kg Ant. feller Kg ull 

A1 A1 Hvit ull crossbred, lang                       

B1 B1 Hvit vårull 1. kl. crossbred 0 0,4 0,4 9,9 9,9 0,4 0,4 10,3 10,0 13 8,1 

B2 B2 Hvit vårull 2. kl. crossbred/utypisk 0 0,0 0,0 1,1 1,1 0,0 0,0 1,2 1,1 1 0,7 

C1 

C1 Hvit høstull 1. kl. crossbred 1 10,0 10,0 61,5 61,5 10,1 10,0 62,1 62,2 152 136,1 

C1F Hvit høstull 1. kl. finfibra, crossbred 1 14,3 14,3 0,0 0,0 14,4 14,3 0,0 0,0 137 108,8 

C1L Hvit høstull 1. kl. lam, crossbred 1 72,4 72,4 0,0 0,0 72,4 72,4 0,0 0,0 693 613,3 

C1S 
C1S Farga høstull 1. kl. crossbred 0 0,7 0,7 0,0 0,0 0,7 0,7 0,0 0,0 7 6,1 

C1SL Farga høstull 1. kl. crossbred lam                       

C2 C2 Hvit høstull 2. kl. crossbred 0 1,9 1,9 26,4 26,4 1,9 1,9 26,4 26,7 42 38,2 

C2S 
C2S Farga høstull 2. kl. crossbred 0 0,2 0,2 0,0 0,0 0,2 0,2 0,0 0,0 2 1,5 

C2S Farga høstull 2. kl. frasortert, crossbred                       

F1 
F1 Hvit høstull 1. kl. spæl  0,1 0,1 0,0 0,0           

F1F Hvit høstull 1. kl. finfibra, spæl                       

F1P F1P Farga høstull 1. kl. pels                       

F1S F1S Farga høstull 1. kl. spæl                  

F1S? F1V Lys høstull 1. kl. villsau                  

F1S? F1V Mørk høstull 1. kl. villsau                       

F2 F2 Hvit høstull 2. kl. spæl   0,0 0,0 1,1 1,1             

G G Filtet og svært grov ull 0                     

H1 H1 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

H2 H2 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

H3 H3 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

V V Ull med vegetabiler                       

  Kassert ull                       

  Sum   100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 1 047 912,8 

 

  Spæl, kvit/farga   Slaktevekt godkj og slaktedato i ullperiode Brukt i indeksberegning 

    Nortura KLF Nortura KLF Sum 

NU Beskrivelse Poeng % feller % kg % feller % kg % feller % kg % feller % kg Ant. feller Kg ull 

A1 A1 Hvit ull crossbred, lang                       

B1 B1 Hvit vårull 1. kl. crossbred   0,1 0,0                 

B2 B2 Hvit vårull 2. kl. crossbred/utypisk   0,1 0,1 0,1 0,1             

C1 

C1 Hvit høstull 1. kl. crossbred  0,7 0,7 0,1 0,1           

C1F Hvit høstull 1. kl. finfibra, crossbred  0,3 0,2 0,1 0,0           

C1L Hvit høstull 1. kl. lam, crossbred   2,4 1,9                 

C1S 
C1S Farga høstull 1. kl. crossbred  0,2 0,1 0,3 0,3           

C1SL Farga høstull 1. kl. crossbred lam   0,3 0,3                 

C2 C2 Hvit høstull 2. kl. crossbred -1 2,0 1,7 2,5 1,9 2,3 2,1 2,7 2,0 161 140,8 

C2S 
C2S Farga høstull 2. kl. crossbred -1 3,4 4,0 9,4 10,4 3,8 4,7 9,0 10,7 320 406,6 

C2S Farga høstull 2. kl. frasortert, crossbred                       

F1 
F1 Hvit høstull 1. kl. spæl 1 54,3 54,8 29,1 27,0 65,0 64,4 29,8 27,6 3 920 3 951,6 

F1F Hvit høstull 1. kl. finfibra, spæl   10,6 10,2 0,2 0,2             

F1P F1P Farga høstull 1. kl. pels   0,0 0,0                 

F1S F1S Farga høstull 1. kl. spæl -1/1 6,8 7,3 5,1 5,8 7,5 8,6 4,8 5,9 467 555,7 

F1S? F1V Lys høstull 1. kl. villsau                  

F1S? F1V Mørk høstull 1. kl. villsau   0,0 0,0                 

F2 F2 Hvit høstull 2. kl. spæl 0 17,5 16,9 51,7 52,6 21,0 19,8 52,9 52,9 1 810 1 811,3 

G G Filtet og svært grov ull -1 0,3 0,4 0,9 1,1 0,4 0,5 0,9 1,0 33 40,1 

H1 H1 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

H2 H2 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

H3 H3 Frasortert ull (buk, lår, hale)                       

V V Ull med vegetabiler   0,9 1,0 0,7 0,7             

  Kassert ull   0,3 0,4                 

  Sum   100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 6 711 6 906,1 
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Vi har planlagt å gi poeng for tre nye varekoder for ull ved indekskjøringene i 2023: 
• A1 Hvit ull crossbred:     1 poeng for NKS og sjeviot fra og med 2022 

• C1SL Farga høstull 1. kl. crossbred lam:  0 poeng for NKS og sjeviot 

• F1F Hvit høstull 1. kl. finfibra, spæl:   1 poeng for spæl 
 

Vedtak: 
Informasjonen om ull i indeksberegningene tas til orientering. 

17 Slakteoppgjøret for væreringens værer 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Mattilsynet har i brev av 10.02.2021 informert NSG om følgende: 

Slakteriene er pålagt å innhente informasjon om dyret og dyreholdet (matkjedeinformasjon, 
MKI) de skal hente dyr fra og bringe inn i matkjeden. Blant annet må dyreholdet være 
registrert hos Mattilsynet og dyret må være riktig merket. Kravene til at dyreholdet må være 
registrert er ikke nytt, men det er først nå slakteriene og Mattilsynet har et system som legger 
til rette for en enklere innhenting, vurdering og deling av matkjedeinformasjonen. 

 
Nå opplever enkelte ringer at de blir avvist når de forsøker å melde væren på til slakt. Dette 
skyldes at en værering ikke er et registrert dyrehold. 

 
Væreringene kjøper kårede lam fra ringmedlemmene som skal avkomsgranskes i ringen, og eier 
værene fram til de selges til en bruksbesetning eller går til slakt.  
 
Det er ulik praksis fra ring til ring om hvor ringens værer oppstalles fra en paringssesong er slutt og 
fram til neste paringssesong. 

1. Væren går tilbake til oppdretter av væren 
2. Værene oppstalles hos en eller flere i ringen som har i oppgave å ta vare på ringens værer 

 
Mattilsynet krever matkjedeinformasjon om alle dyr som slaktes. Oppdatert matkjedeinformasjon kan 
kun gis av den som har hatt dyret oppstallet fram til slakting. Mattilsynet krever derfor at ringværer 
som slaktes, skal være merket slik at det er mulig å identifisere besetningen hvor væren er oppstallet 
før den går til slakt. 
 
Har væren vært oppstallet hos oppdretter (fødebesetningen), vil det opprinnelige elektroniske merket 
identifisere besetningen. Har væren vært oppstallet i en annen besetning, må den merkes om med 
kvitt øremerke før den går til slakt. 
 
Slakteriet utbetaler oppgjøret til besetningen som framgår av det kvite øremerket, eventuelt det 
opprinnelige merket hvis den ikke er merket om. Dermed havner oppgjøret for væren hos den som 
leverte den, og ikke hos ringen som er eier av væren og den rettmessige mottaker av pengene. 
 
Dette skaper merarbeid for ringen, som må få overført slakteoppgjøret fra produsentene tilbake til 
ringen sammen med nødvendig dokumentasjon om slakteoppgjøret. Det er noen ringer som har 
henvendt seg til NSG og til Nortura med ønske om å få beholde «gammel ordning» der væren ble 
merket med ringens leverandørnummer og oppgjøret gikk til ringen. 
 
Nortura og KLF-slakteriene ble før møtet oppfordret til å lage et opplegg der slakteriet styrer oppgjøret 
til væreringen selv om identifikasjon av ringen ikke går fram av øremerket. 
 
Nortura representant i Avlsrådet, Finn Avdem, hadde undersøkt med «avregningsavdelingen» om det 
var mulig å få til en ordning der besetningen som leverer værer, sender med informasjon om at 
oppgjøret skal gå til ringen. Avregningsavdelingen avviste å gå inn på en slik spesialordning for 
væreringene med tanke på ekstraarbeidet dette ville medføre. KLFs representant, Hilde Håland, 
informerte om at KLF har samme syn på saken. 
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Vedtak: 

• Avlsrådet er enig med Mattilsynet: Oppstaller av væren må gi relevant matkjedeinformasjon 
når væren går til slakt. 

• En vær som er eid av en værering, må merkes om med kvitt øremerke tilhørende besetningen 
som leverer den slakt. Leveres væren til slakt fra fødebesetningen, kreves det ikke merking 
med kvitt øremerke. 

• Avlsrådet støtter Nortura og KLF-slakteriene sin praksis med å sende oppgjøret for væren til 
besetningen som leverer dyret til slakt. 

• Væreringen og besetningen som slakter en vær eid av væreringen, må ta arbeidet med å 
framskaffe nødvendig regnskapsdokumentasjon og få overført slakteoppgjøret til væreringen. 

18 Bevisste feilregistreringer for å oppnå en fordel 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Dette er et tema jeg helst så jeg hadde sluppet å ta opp. 
 
Avlsarbeidet på sau er i stor grad basert på registreringene som saueholderne gjør i felten. Mottoet for 
registreringsarbeidet er:  

• Vi anslår ikke, og vi tipper ikke.  

• Mangler en opplysning, så er det bedre at den står blank enn at du putter inn hva du tror den 
sannsynligvis ville vært. 

 
Vi håper og tror at de aller fleste gjør så godt de kan for å registrere korrekte opplysninger. Det er 
sikkert mange som kunne gjort en enda bedre registreringsjobb, men blir det lagt inn noe som er galt 
kan vi i de aller fleste tilfeller skrive det på kontoen for «tilfeldige feil». Motsatsen er «systematiske 
feil». 
 
Av og til oppdager vi at saueholderen bevisst legger inn gale opplysninger. De feilaktige 
registreringene fører til at O-indeksen til dyret blir høyere enn det ville blitt med korrekte eller 
manglende opplysninger. Dette vil jeg heretter kalle med sitt rette navn: «JUKS». 
 
Det er begrenset med økonomiske fordeler man kan oppnå hvis O-indeksen urettmessig stiger med 2-
3-4 poeng pga juks. Men det kan bety mye for «ære og berømmelse». Den aller skarpeste 
konkurransen på O-indeks gjelder antakelig ved innsett som prøvevær, og da teller hvert eneste O-
indekspoeng. 
 
Jeg skal ikke her gi oppskriften på hvordan saueholderen kan manipulere indeksene. Det er mange 
muligheter for den uærlige med god innsikt i indeksberegningene. 
 
Avlsarbeidet er basert på tillit, og slik må det bare være. Men hva gjør vi med de få som vi oppdager 
har misbrukt denne tilliten? 
 
Vi har så langt «ordnet opp i det stille». Vi har snakket med produsenten det gjelder, og retter han opp 
har vi ikke gjort noe mer med det. Er det andre som har varslet om mulige feil, informerer vi varsleren 
om resultatet av våre undersøkelser, og ber om at informasjonen blir behandlet som fortrolig 
informasjon. 
 
Hvis produsenten ikke innrømmer å ha gjort feil, blir saken straks vanskeligere. Hvis bevisene er 
sterke nok kan det være aktuelt å ekskludere produsenten fra ringen og/eller utelukke ham fra kåring, 
men fremdeles uten å informere omverdenen. 
 
Å ordne opp i det stille har liten preventiv virking. Andre som jukser, blir ikke advart om 
konsekvensene hvis de blir oppdaget.  
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Jeg ber derfor om at Avlsrådet drøfter dagens praksis: 

- Må vi gå hardere til verks og informere utad om at vi har tatt noen i juks, og fortelle hvilken 
konsekvens det fikk for dem?  

- Skal vi i så fall navngi hvem det gjelder? 
 

Vedtak: 

- Avlsrådet understreker viktigheten av at alle gjennomfører registreringene i samsvar med 
gjeldende regelverk. 

- Avlsrådet støtter det reaksjonsmønsteret som Avlsavdelingen har brukt så langt. 

- Avlsavdelingen får fullmakt til, i samråd med generalsekretæren i NSG, å håndtere saker som 
dreier seg om feilregistreringer. Færrest mulig involveres i saksbehandlingen, og målet er at 
feilregistreringene rettes opp med et så lavt konfliktnivå som mulig. 

19 Innkomne saker fra regionene/ringene 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Saksgangen ved synspunkter/forslag fra regionene/ringene/raselag og fylkeslag: 

• Saker fra: 
o Ringer sender inn via regionrepresentanten i Avlsrådet 

▪ Ringens navn oppgis på forslaget 
o Raselag sender inn ved leder og/eller sekretær i laget 
o NSGs fylkeslag sender inn via Avlsansvarlig i fylket 

• Alle saker fremmes skriftlig 

• Sakene sendes til sekretær i Avlsrådet (e-post tb@nsg.no) 
 
Jeg gjengir innspillene slik de kommer inn, men har tillatt meg å bryte dem ned i noen flere 
underpunkter og utheve hva som er ønsket. Dette gjør det forhåpentligvis enklere for andre å sette 
seg inn i sakene, og det blir lettere å informere om hvordan sakene følges opp. 

19.1 Region Øst 
Avlsrådmedlem Peder Leirdal har oversendt følgende innspill fra væreringene 30 Hedmark og 41 
Oppland.  

19.1.1 Slakteoppgjøret for ringværene -sak 17 (Ring 30) 
Her er det viktig å få fram en praktisk gjennomførbar løsning. 

- Mye av værene som sendes til slakt, kommer rett fra beite, bl.a. leid beite. Det blir en 
uforholdsmessig stor og uønsket belastning for en enkelt "oppstaller" / ringmedlem 
dersom han må stå ansvarlig for alle værene. 

- Ringene har KSL i orden, ringmedlemmene er en smittegruppe. Ringen har oversikt over 
hvor ringene har vært oppstallet. Loggføring i værbøker. Burde være nok for 
matkjedeinformasjon / sporbarhet. 

- Alternativt må det jobbes med at slakterioppgjøret går til værringen automatisk.  Hvis ikke 
blir dette svært tungvint å håndtere for ringene, og ende med tap. 

 
Behandling: 
Innspillet ble tatt med i behandlingen av sak 17/2023, og anses som besvart. 

19.1.2 Budsjett 2023 – sak 5.2 (Ring 30) 
Her er det budsjettert med et kutt i tilskudd avkomsgransking fra 4 til 3 millioner.  Dette er et kutt 
på 25 % som vil være alvorlig for ringen. Drift av ringene framover vil bli utfordrende.  
 
Behandling: 
Budsjettet er vedtatt i årsmøtet i NSG nå i mars 2023. Avlsrådet tar innspillet til orientering, og har 
det i mente når vi skal lage budsjett for 2024. 
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19.1.3 Dømming av spenestørrelse - Vektlegging i O-indeks (Ring 30) 
Når spenestørrelse nå blir en del av O-indeksen er det ønskelig med en "mal" på hvordan disse 
skal vurderes og skalaen benyttes slik at det blir en enhetlig vurdering. 
 
Behandling: 
Vektleggingen av spenestørrelse startet i 2022. Vi har en veiledning til bedømming av 
spenestørrelse som er sendt ut til ringmedlemmene og som ligger på NSG-webben. 
Avlsavdelingen vil prøve å gjøre denne tydeligere og bedre, og ta inn forklaring på punkter vi har 
blitt spurt om. 

19.1.4 Raskere svar på genprøvene (Ring 41) 
Avd 52 Nord-Fron (NKS) ønsker at det skal jobbes med å få raskere svar på GS prøver på 
høsten. 
 
Behandling: 
Avlsavdelingen er veldig klar over behovet for raskest mulig svar på genprøvene som tas om 
høsten, slik at svaret foreligger i god tid før endelig innsett av prøveværene. 
 
Høsten 2022 hadde vi maksimalt tempo i gentestingsprosessen, både hos BioBank, AgResearch 
og NSG. Det finnes ikke alternative laboratorier til AgResearch som kan analysere gentestene, så 
behandlingstida vi hadde høsten 2022 må vi leve med.  
 
Avdeling 52 Nord-Fron tok de fleste genprøvene 1. oktober 2022 og fikk svar på prøvene 10. 
november. Vi antar at prøvene var tatt på kåring eller rett etterpå. Avdelingen må se om det er 
andre måter å organisere prøvetakingen på, slik at prøvene kan sendes inn tidligere. 
 
Vi anser saken som ferdig behandlet gjennom denne orientering. 

19.1.5 Mattilsynets regelverk for livdyrsalg av hunndyr (Ring 41) 
Fra styret i ring 41 Oppland:  
Framover blir det reduserte tilskudd til ringene samtidig som de må ta ett høyt antall GS- prøver, 
svekker økonomien i ringene vesentlig.  
 
Slik vi ser det så er den eneste muligheten for ringen/ringmedlemmet å hente igjen noe av den 
kostnaden er gjennom livdyrsalg. Men med det regelverket Mattilsynet har på kjøp og salg av 
søyer/søyelam så blir det både dyrt og vanskelig for ringmedlemmer å selge. Med de strenge og 
nødvendige smittevernreglene som er i ringene så skal det være grunnlag for et enklere system 
på salg fra ringbesetninger. Vi ønsker at NSG skal jobbe mot ett enklere system på salg fra 
ringbesetninger (utenom fotråte-området i Rogaland/Agder og mædi-området i Trøndelag) 
 
Behandling: 
Ringen tar opp et «stort» tema: Mattilsynets forskriftsfestede forbud mot salg av hunndyr.  
 
Livdyrhandel er den desidert største risikoen for spredning av smittsom sjukdom. Forbudet har 
uten tvil bidratt til å redusere spredningen som mædi, fotråte og skrapesjuke. 
 
Skal NSG arbeide for lettelser i regelverket for væreringene (og andre besetninger som ikke tar 
inn dyr utenfra), må dette forankres til topps i organisasjonen. Vi tar opp temaet i forbindelse med 
arbeidet med ny avlsplan. 
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19.2 Region SørØst 
Avlsrådmedlem Torhild Sisjord har oversendt følgende innspill fra væreringene 64 Lier, Modum og 
Eiker, 65 Uvdal, 120 Vest-Agder sak, 96 Midt-Telemark og 107 Aust-Agder. 

19.2.1 Begrensninger for å få tilskudd ved innsett til værering (Ring 64) 
Dagens regler er at en prøvevær må ha minst 127 i indeks ved H5. Ved det tidspunktet er 
paringen slutt mange steder, og pga bevegelser i indeksen selv om værlamma er gentestet om 
vår velges det feil lam, noen går ned til under 127.  
 
Vi foreslår at denne grensa tas vekk fra og med denne sesongen, da denne grensa ikke har noen 
betydning i framtida da tilskuddet blir lagt til høge indekspoeng. Alle ringer som vil overleve vil 
måtte genteste mange værlam for å finne de beste.  
 
Vi vil også at eventuelle forandringer i oppbygging av indeks blir lagt til april, slik at de som 
gentester om våren tar ut de beste værlamma. Ring 64 gikk glipp av noen i fjor. 
 
Når det gjelder begrensninger etter seminværer ved innsett av prøveværer mener vi i ring 64, at 
innavlsproblematikken blir annerledes etter at vi har begynt å genteste mange værlam i 
væreringene. Etter gjennomgang av innsett i væreringene viser det seg at mange med høg indeks 
er etter andre værer enn seminværer. Dette vil ha betydning for innavlsproblematikken dersom 
mange av disse værene blir tatt ut til semin. Vi mener at det ved spredning av slekter og 
begrensning av antall doser pr vær ved semin kan være god nok kontroll på 
innavlsproblematikken. Særlig ved inntak av de unge værene. Derfor tror vi ikke at begrensning 
ved innsett i værering er nødvendig. Hvert fall ikke noen innstramming. 
 
Behandling: 
De to innspillene tas opp under behandlingen av detaljert regelverk for væreringene på juni-møtet. 

19.2.2 Uttak av seminværene (Ring 64) 
Ring 64 mener at vi må få en standardisert og mer effektiv måte og ta endelig uttak av 
seminværene. Avlsrådet tar ut lokale sauedommere til å bedømme de aktuelle værene. Særlig 
skal ulla granskes nøye for marg, slik at vi ikke kjører inn feil værer til Staur. Ved ankomst blir 
værene klipt, og værene beholder poengbedømmelsen på ull fra kåring, da miljøpåvirkningen er 
mindre etter første beitesesong. Værene blir tatt bilde av og bedømt på Staur klipte. 
 
Behandling: 
Planen er å ta opp årets seminsesong i juni-møtet, og da passer det å behandle dette innspillet. 

19.2.3 Kåringsregler (Ring 64) 
Ring 64 mener at vi må få flere poengsettinger enn nå, slik at brukere lettere kan få de 
egenskaper de trenger på bruksegenskaper og ull. Det er ikke mer arbeid for en sauedommer og 
sette flere poeng, snarere tvert imot. 
 
På ull må det bedømmes finhet, ull-lengde, spenst og glans, og tetthet. Og så må det leites nøye 
etter dyrehår og særlig marg, da Norilia rapporterer om økende forekomst av marg i norsk ull.  
 
På bruksegenskaper skal det bedømmes, grovhet og høyde, særlig opp til buk. Frampart med 
bedømming av bryst og bøger, og ikke minst kryss, med bedømming av bredde både på hofte og 
seteknuter. Det ideelle er at dette ligner en U, og ikke spisser som en V. Særlig er helling og 
lengde på kryss viktig, da mange av de gamle gode kjøttfulle flotte værene hadde for korte rette 
kryss.  
 
På bein vektlegges særlig bakbein, både kodestilling og å unngå for rette haser, skeive klauver og 
"hjulbeinte" dyr. 
 
Behandling: 
Temaet ble tatt opp under sak 12.3/2023. Det var ikke var flertall i Avlsrådet for å dele opp 
brukspoenget og/eller ullpoenget i flere poeng ved kåring. Vi anser saken for ferdig behandlet. 
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19.2.4 Vekting i O-indeksen (Ring 64) 
Ring 64 er fornøyd med dagens %-fordeling av de forskjellige egenskapene i O-indeksen. Dersom 
noe skal forandres er det og ta litt fra mor vår, og over til mor høst. Dersom det skal innføres nye 
egenskaper, som forhåpentligvis holdbarhet søye, skal det tas fra morsevne_vår.  
 
Ellers mener ring 64 at vi gradvis skal minke frekvensen av finnegen, da finnegen gir for store kull. 
Frekvensen vil minke ved restriktivt inntak av værer til semin. Det er derfor viktig at ikke 
fruktbarheten fortsetter å gå ned. Vi ser at enkelte værer kommer inn til semin med for låg 
delindeks på fruktbarhet, de har under 100. Er straffen for avvik fra optimumsegenskaper, for låg? 
Blir det for mange slike tilfeller vil fruktbarheten gå ned.  
 
Det samme gjelder ved fett. Disse to egenskapene har stor økonomisk betydning, særlig 
fruktbarhet, og er viktigere enn de andre optimumsegenskapene. Vi ber om at dette utredes. 
 
Vi ser frem til behandling av innlegget fra Nord, om melkeevne på vår. I nedre Buskerud der 
sauene går lenge på vårbeite pga seint fjellbeite, ser det ut som frekvensen av jurbetennelse har 
økt på vårbeite. 
 
Behandling: 
Prinsippet med optimumsegenskapene ble grundig behandlet i sak 33/2022, og er også presentert 
i Sau og Geit nr 3/2022, side 34-37. Du finner artikkelen i Fagdatabasen vår: www.fag.nsg.no . 
Klikk her for å komme direkte til artikkelen. 
 
Vektlegging av enkeltegenskapene i O-indeksen og optimum for optimumsegenskapene ble 
vedtatt i sak 10.1/2023. Vi anser dette som ferdig behandlet for 2023. 
 
Fett som optimumsegenskap ble utredet og diskutert i sak 20/2022. Saken tas ikke igjen på nytt 
så kort tid etterpå. 
 
Frekvensen av finnegenvarianten er på tur nedover, slik Ring 64 ønsker. Finnegenvarianten har 
en stor innvirkning på avlsverdien for lammetall. Vi kan derfor ikke forvente at lammetallsindeksen 
stiger når vi samtidig skal senke forekomsten av finnegenvarianten. Skal vi sikre at seminværene 
som ikke har finnegenvarianten har en middels eller høyere indeks for lammetall, må vi heve 
optimum og vektlegge lammetall i O-indeksen mye sterkere. Dette vil øke forekomsten av 
finnevarianten i søyepopulasjonen, og dermed «biter vi oss selv i halen». Alternativet er å sette 
minimumskrav til enkeltegenskapene når vi tar inn seminværene. Dette er et prinsipp 
(terskelseleksjon) som vil redusere den samlede avlsframgangen, og er en vei som vi ikke bør gå 
inn på.  
 
Skal vi endre noe i avlsarbeidet for lammetall, må dette utredes skikkelig. Vi kan ta opp saken 
igjen hvis et flertall i Avlsrådet mener at det er nødvendig. 

19.2.5 Fôrforbruk som kriterium inn i saueavlen (Ring 65) 
Ring 65 Uvdal ser med bekymring på utviklinga av fôrforbruk opp mot produsert kg kjøtt. Har vi fått 
en sau som må ha store mengder kraftfôr for å ta ut potensial? 
 
Behandling: 
Dette er et stort tema, både avlsfaglig og «NSG-politisk», da det angår synet på bruk av kraftfôr i 
sauenæringa. Styret i NSG har bedt om at vi lager en plan for avlsarbeidet på sau, se sak 
13/2023. Temaet bør diskuteres på et overordnet plan i sammenheng med dette arbeidet. 

19.2.6 Holdbarhet på sauen med dagens avlsopplegg (Ring 65) 
Ring 65 Uvdal har ikke gitt noen begrunnelse for eller utdyping av denne saken. 
 
Behandling: 
Avlsavdelingen og Avlsrådet forstår betydningen av god holdbarhet i saueholdet. Vi har diskutert 
saken i Avlsrådet en rekke ganger, seinest i sak 18/2022. Så lenge holdbarhet har en svært lav 
arvegrad, får vi ikke gjort noe med egenskapen. Saken tas opp igjen når vi har ny informasjon. 

http://www.fag.nsg.no/
https://www.fag.nsg.no/artikkel_vedlegg_serve.cfm?artikkel_id=403
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19.2.7 Oppdatering av Regelverket for væreringene, også det detaljerte (Ring 120) 
Det er avgjørende for ringdrift i felten at regelverket er oppdatert årlig. Sist gang det generelle 
regelverket for væreringene ble oppdatert var i 2011, og det er nå snart 12 år siden. Mye 
organisatorisk og formelt har skjedd siden den tid. 
 
Har brukt masse tid på å lete i Avlsrådets referater fra 2011 til 2022 for å finne sikre svar på en 
god del. Det ble 27 oppslag på mange tunge dokumenter, og mye av det felten har etterspurt er 
utsatt, eller ”blitt borte”/nedprioritert. 
 
Behandling: 
Regelverk for væreringene ble behandlet i sak 14/2023, og Detaljert regelverk for væreringene i 
sak 15/2023. Vi viser til disse to sakene. 

19.2.8 Avklaring om avkomsgransking i én flokk? (Ring 120) 
Avkomsgransking i egen flokk. Det ble første gang ”referert” behandlet i mars 2012 (sak 07/2012), 
deretter i juni 2012 (sak 28/2012). Vi går ut fra at sakene fra 2012 fortsatt er gjeldende, ettersom 
det ikke er endelig avklart senere. 
 
Behandling: 
Helt siden vi innførte at det er mulig å avkomsgranske værer i en flokk, har det vært spørsmål om 
å måle kvaliteten på avkomsgransking i én flokk kontra i en ring/ringavdeling med fra 3 
medlemmer og oppover. Årsaken til at vi ikke har regnet på kvaliteten ved avkomsgransking i én 
flokk er at vi ikke har funnet en god måte å gjøre det på. Dermed er vi ikke i stand til å besvare 
problemstillingen. 
 
Avkomsgransking i én flokk har kommet for å bli. Det viktige er å sikre at den blir gjennomført på 
en avlsfaglig best mulig måte (mye semin, mange egne værer i paringa hvert eneste år, godt 
balanserte søyegrupper til den enkelte væren osv). 
 
Vi har et mål om størst mulig avlsframgang i væreringene, og at framgangen spres effektivt videre 
til bruksbesetningene. Vi må også sikre at smittevernet er godt. Det er i dette «landskapet» 
avkomsgransking i én flokk må finne sin plass. 
 
Temaet har blitt behandlet og vil bli behandlet når vi diskuterer prinsippene for avlsarbeidet og ved 
fastsettingen av detaljert regelverk. 

19.2.9 Innsett av farga spælsau i semin (Ring 96) 
Ring 96 ser med uro på avlen for farga spælsau. Innsett av farga spæl til semin held ikkje ein 
kvalitet, med tanke på O-indeks, som kan forsvare eit krav om 112 i O-indeks for å motta 
granskingstilskot. Ring 96 avd. spæl håper dette blir sett på i samband med avlssesongen 2023. 
 
Behandling: 
Problemstillingen lave indekser på farga spælværer i semin må ses i sammenheng med hele 
avlsarbeidet for farga spæl. 
 
Vi har hatt deler av problemstillingen oppe tidligere 

- Møtet 1. april 2022 - Sak 23/2022 Farga spæl: Egen vektlegging i O-indeksen? 
- Dagens møte - Sak 12.4.3/2023 Kåringsreglene for farga spæl 

 
I juni-møtet 2023 vil vi ta opp 

- Detaljert regelverk for væreringene hvor kravet om 112 for å få avkomsgranskingstilskudd 
er angitt 

- Inntaket av seminværer 2023 

- Gjennomgang av avlsplanarbeidet 
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19.2.10 Oppgjør for ringens værer (Ring 107) 
Vi har i værringen utarbeidet et "slaktoppgjørsskjema" som fylles ut av medlemmet som etter 
pålegg fra styret har slaktet en av prøveværene som eies av ringen. Dette for at det økonomiske 
oppgjøret skal havne hos værringen. "Skyver" vi denne oppgaven over på slakteriene er det 
STOR risiko for feilføring/rot i deres rutiner, og vi ender mest sannsynlig opp med å måtte gjøre 
stor innsats for å få dette ført riktig uansett. 
 
Behandling: 
Innspillet ble tatt med ved behandling av sak 17/2023. 

19.2.11 Prosjekt om mastitt (Ring 107) 
Svært viktig tema! Håper det er mulig å kjøre dette i gang allerede i år. Det blir nok for omfattende 
å kjøre i gang med alle registreringsbesetninger allerede i år, men hva med en "middels stor 
værring" der 4-5 medlemmer er registreringsbesetninger og motivert for arbeidet. Ta melkeprøve 
av "alle" sauene en gang rett etter fødsel og en gang før "heiaslipp".  Dette for å få etablert en 
metode for å kunne gjøre det på en større gruppe neste år. Det bør være en 5-delt skala, fra 
Svært mye (celler) til Svært få (celler)? 
 
Behandling: 
Innspillet ble tatt med ved behandling av sak 20/2023. 

19.3 Region SørVest 
Ikke mottatt noen innspill. 

19.4 Region Vest 
Ikke mottatt noen innspill. 

19.5 Region Midt 
Avlsrådmedlem Audun Tiller har oversendt følgende saker fra Ring 220 Verholdet Sør Verring SA. 
 
Til dere som ikke kjenner til ringen «Verholdet Sør Verring». Dette er en sammenslutning av alle 
tidligere ringer i tidligere Nord-Trøndelag fylke. Ring 226 Namdal er fortsatt egen ring, slik at vi nå har 
to ringer innenfor fylkeslaget Nord-Trøndelag Sau og Geit. 

19.5.1 Tillit til kåringsdata (Ring 220) 
Det har vært gjentagende tilfeller der værer som kommer inn til semin, vrakes av ulike årsaker. 
Det bør være et mål at værene bedømmes likt, og ingen bedømming er da bedre egnet enn den 
som gjøres på kåringa. Når væren er 1-2-3 år eldre, vil den være preget av sitt miljø.  
 
Konkret har det blitt vraket værer på Staur pga dyrehår i ulla. Det er kjent at flere faktorer kan føre 
til at dyrehår vokser ut, blant annet feber/sjukdom når dyret mister ull. Etter behandling med midler 
som Coopersect er det også funnet dyrehår i ulla på værer som tidligere ikke har hatt dette på 
ullprøvene.  
 
Vi mener det bør unngås å vrake værer for egenskaper som kan endres pga av miljø, når de 
kommer inn på seminstasjonen.  
 
Behandling: 
Rutinene ved inntaket av værer til semin vil bli behandlet i juni-møtet. 
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19.5.2 Vektlegging vs. synliggjøring og fokus (Ring 220) 
Avl skjer ved utvelgelse. Denne utvelgelsen skjer på flere nivå. Ett nivå er sauebondens fornuftige 
utvalg av livdyr, styrt av erfaring og kunnskap. Ikke bare utvalg av livdyr, men også utvalget som 
gjøres når man velger hvilke sauer som skal produsere slakt, og hvilke som skal produsere livdyr 
og kåringskandidater («elitesauer»). Vi har tydelig sett at kunnskap og datainnsamling gir en rask 
effekt på utvalg, som er målbar på populasjonsnivå. Vi snakker da om spenestørrelse, der 
innsamling av data for spenestørrelse raskt gav en positiv effekt, selv om egenskapen ikke var 
vektlagt i O-indeks.  
 
Nå er det snakk om å tilføre ytterligere egenskaper til O-indeksen. Et meget godt kjent prinsipp 
innen avl, er at dess flere egenskaper man avler på, dess mindre blir framgangen. Når man i 
tillegg vektlegger egenskaper med relativt liten økonomisk betydning med noen få prosent, kan 
dette bli mer forstyrrende enn om man brukte datamaterialet til å «styre» bondens valg på 
livdyrsiden.  
 
Vi mener det er positivt med bedret kunnskap om egenskaper som påvirker mordyret på lang sikt, 
men vi ønsker at disse egenskapene holdes utenfor O-indeksen, og i stedet kan brukes av 
bonden til å velge bort dyr med «ekstremvarianter» av egenskapen (f.eks store spener).  
 
Behandling: 
Hvilke egenskaper som skal inngå i O-indeksen, ble behandlet i Sak 10/2023. 

19.5.3 Avlsrådets sammensetning og forholdet til saueholdet (Ring 220) 
Med ny instruks for Avlsrådet der representantene for Nortura, KLF og NMBU har mistet 
stemmeretten, er saken ikke lenger relevant. Audun Tiller trakk derfor saken. 

19.6 Region Nord 
Ikke mottatt noen innspill. 

20 Søke prosjekt om mastitt? 
 
Saksbehandler: Jette Jakobsen 
 
En opptelling av utrangeringsårsaker i registreringsbesetningene på NKS viser at den vanligste årsak 
til utrangering er mastitt, med hele 32 % i 2022. 
 
Vi har tidligere forsøkt å regne arvegrad for mastitt på data fra Sauekontrollen, men ikke funnet en 
arvelig komponent for egenskapen. 
 
Foredrag på Avlskonferansen i Stjørdal om celletall- og mastittprosjekt på Texel i UK 
Det er ikke bare i Norge at vi ønsker å redusere forekomsten av mastitt på kjøttsau. På NSG sin 
avlskonferanse i Stjørdal tok professor Joanne Conington fra SRUC i Skottland for seg avl for 
kostnadsreduserende egenskaper i saueholdet. En av disse kostnadsreduserende egenskapene var 
avl for redusert forekomst av mastitt på grunnlag av analysert celletall i melk og/eller en California 
Mastitis test (CMT-test, i Norge ofte kalt en Schalm-test).  
 
I det skotske prosjektet deltok 29 besetninger i forsøket som innebar uttak av melkeprøver to ganger i 
laktasjonen. I tillegg til melkeprøver dømte de et antall jur- og speneegenskaper, og de gentestet 
søyene i forsøket.  
 
De skotske forskerne fant en arvegrad for indikatorer for subklinisk mastitt (celletall og CMT-test) i 
området 0,07-0,11. 
 
Søke prosjekt 
Vi ble veldig inspirert av foredraget fra Skottland og har derfor planlagt å søke prosjektmidler til et 
liknende forsøk under norske forhold. Søknadsfristen for midlene vi ønsker å søke på er 
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22. september. Hvis prosjektet får finansiering, blir det oppstart i januar 2024 og en prosjektperiode på 
1-2 år. 
 
Vi har ennå ikke skissert problemstillingene i detalj eller laget et budsjett, men tanken er at 
størstedelen av omkostninger ved prosjektet skal dekkes av prosjektmidler. Bruker vi 
registreringsbesetningene som forsøksverter, vil mange av søyene ha en gentest fra før, og det 
reduserer prosjektkostnadene. 
 

Vedtak: 
Avlsrådet ber om at Avlsavdelingen sender inn en prosjektsøknad om støtte til arbeidet med å finne 
indikatorer som bidrar til genetisk framgang for motstandsdyktighet mot mastitt. 

21 Arbeidsområdet «Klima og bærekraft» 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Arbeidsområdet «Klima og bærekraft» legges økonomisk sett sammen med Saueavl og -semin. 
Avlsrådet bør derfor være orientert om aktivitetene på området. 
 
Arbeidsområdet «Klima og bærekraft» startet opp i Avlsavdelingen i 2018 gjennom deltakelsen i EU-
prosjektet SMARTER og innkjøpet av klimabilen (Metanmåleren).  
 
Metamåleren var klar til bruk sommeren 2020. Den avskrives over 5 år, med kr 443.000 kr i året. Siste 
regnskapsår med avskrivning vil være i 2024. 
 
NSG sitt engasjement på området «Klima og bærekraft» kan knyttes til følgende områder: 

1. Arbeidet med Landbrukets klimaplan 
2. Klimakalkulatoren for sau som ble lansert 1. mars 2023 
3. Kompetanse om klimaavtrykket fra sau og geit, og om bærekraften i småfeholdet 
4. Metanmålinger med klimabilen 

 
Det ble ikke tid til å gå grundigere inn på arbeidsområdet på dagens møte. 
 

Vedtak: 
Informasjonen om arbeidsområdet «Klima og bærekraft» ble tatt til orientering. 

22 Eventuelt 

22.1 Neste møte i Avlsrådet 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Vi har behov for et møte i midten/slutten av juni. Av økonomiske årsaker bør dette være ett eller to 
Teamsmøter på maks 3 timer hver. 
 
Avlsrådet hadde sterkt ønske om å møtes fysisk også i juni, og at vi da møtes til lunsj første dag og 
sluttet kl 16:00 dagen etter. Under forutsetning av at vi får plass, holdes juni-møtet: 
 
Tid:  Onsdag 14. juni kl 12:00 – torsdag 15. juni kl 16:00 
Sted: Garder kurs- og konferansesenter 
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23 Saker til kommende møter i Avlsrådet 
 
Saksbehandler: Thor Blichfeldt 
 
Her er ei liste over saker som er ønsket tatt opp, men som vi ikke har fått utredet enda, eller som det 
det ikke har blitt tid til av andre årsaker. 
 
Lista skal suppleres med saker som har vært oppe på dagens møte, der det ble vedtatt å ta den opp 
igjen i juni-møtet. 

23.1 Effekten av genomisk seleksjon sammenlignet med tradisjonell seleksjon 
Vi har så langt publisert hvor stor økning i sikkerhet vi får ved å gå fra tradisjonell seleksjon til 
genomisk seleksjon. Resultatene viser at sikkerheten øker i tråd med det vi forventet.  
 
Vi prøver å få opp metodikk for å beregne av effekten av genomisk seleksjon (det vi kaller validering). 
Dette er ikke rett fram når de fleste egenskapene er fordelt på en direkte genetisk effekt og morseffekt 
(Eksempel: Én avlsverdi for Slaktevekt og én for Slaktevekt_mor). 
 
Målet vårt er å kunne legge fram beregninger for Avlsrådet på møtet i juni 2023. 

23.2 Egenskapen Fødselshjelp – status og videre arbeid 
Tas opp i Avlsrådet på junimøtet 2023. 

23.3 Krav til registrering i væreringene i 2024 
Dette gjelder krav til registreringsbesetningene og krav til ringmedlemmene som ikke er 
registreringsbesetning. 
 
Tas opp i Avlsrådet på juni-møtet 2023. 

23.4 Negativ sammenheng mellom morsevne_vår og mastitt? 
Glenn Peter Knædal har sendt oss tanker rundt melkeevne og mastitt, der han avslutter med:  

Jeg ber NSG undersøke følgende påstand fra meg: Søyer med (troverdig) høy delindeks på 
morsevne vår har en høyere utrangeringsårsak på mastitt sammenlignet med søyer med 
middels/dårlig indeks på morsevne vår. 
 

Dette er komplisert stoff. Vi i Avlsavdelingen «snakker om saken» før hvert møte i Avlsrådet, men 
konkluderer hver gang med at vi ikke har noen god måte å analysere problemstillingen på slik at vi kan 
gi et pålitelig svar. Og dermed blir saken liggende ubehandlet. 

23.5 Kan vi avle for værer som gir bedre tilslag i semin? 
Problemstilling lansert av Sven Reiersen. 

Vi har så langt ikke funnet tid til å se på denne problemstillingen. 


